
معاون بهداشت وزارت بهداشت ضمن تشریح اقدامات انجام 
شده در جهت تقویت شبکه بهداشت و درمان شهری کشور و 
همچنین گسترش برنامه سلامت خانواده به کل کشور، گفت: 
طبق برنامه ریزی های انجام شده مقرر شده که تا پایان امسال 
کل جمعیت شهری کشور یعنی معادل ۲۸ میلیون نفر دیگر 

نیز به برنامه سلامت خانواده بپیوندند.
دکتر حسین فرشیدی در گفت وگو با ایسنا، شبکه بهداشتی 
 و درمانی کشور را از دســتاوردها و افتخارات انقلاب اسلامی 
خواند که در کنترل بیماری ها و افزایش چشمگیر شاخص های 
بهداشــتی نقش بی بدیلی داشــته و در عین حال در تشریح 
اقدامات انجام شده جهت تقویت شبکه بهداشت و همچنین 
اجرا و گسترش برنامه پزشک خانواده، گفت: در حال حاضر ۹۷ 
درصد جمعیت روستایی کشور تحت پوشش برنامه  پزشکی  
خانواده هستند و از این طریق با شــبکه بهداشتی و درمانی 

کشور در ارتباطند.
وی در همین راســتا به اقدامات وزارت بهداشــت در دولت 

سیزدهم در جهت تقویت شبکه بهداشتی و درمانی در مناطق 
شهری اشــاره کرد و توضیح داد: با اجرای برنامه پویش ملی 
سلامت و شناسایی تعداد زیادی از بیماران فشار خون و دیابت 
که از بیماری خود اطلاع نداشــتند، ضرورت تقویت شــبکه 
بهداشت و درمان شهری بویژه جهت دسترسی سنین بالای 
۳۰ سال، بیش از پیش مشخص شد؛ چراکه اگر در شهرها نیز 
این شبکه همانند روســتاها فعال بود، قاعدتا با چنین آماری 

مواجه نمی شدیم.
فرشــیدی ادامه داد: به این ترتیب اجرای برنامه ســلامت 
 خانواده در مناطق شــهری در دســتور کار وزارت بهداشت 
قرار گرفت و پــس از هماهنگی هــای لازم با دســتگاه ها و 
سازمان های ذینفع از جمله ســازمان های بیمه گر و تدوین و 
اصلاح دستورالعمل های مربوطه، برنامه »سلامت خانواده و 
نظام ارجاع الکترونیک« به تدریج در شهرستان های مختلف 
به اجرا گذاشــته شــد؛ به طوری که اکنون ۱۹۵ شهرستان 
و جمعیتی بالــغ بر ۲۷میلیــون نفر در این شــهرها، تحت 

پوشــش این برنامه قرار دارند و در برنامه داشتیم که با لحاظ 
 اعتبارات لازم، پوشش برنامه در تمام شهرها تا پایان امسال 

کامل شود.
وی با بیان اینکه با اجرای برنامه سلامت خانواده مقرر شده که 
برای هر ایرانی و هر کد ملی، یک پرونده سلامت ایجاد شود، 
تاکید کرد: البته اقدامات وزارت بهداشت محدود به تشکیل 
پرونده سلامت نمی شــود، بلکه برای هر ایرانی که دارای کد 
ملی است یک مراقب ســلامت در نظر گرفته ایم. در مجموع 
در قالب برنامه سلامت خانواده و نظام ارجاع الکترونیک مقرر 
شده که مراقبان سلامت ســنین بالای ۳۰ سال در شهرها و 
شهرستان های تحت پوشــش برنامه، هر شش ماه یک بار به 
لحاظ فشارخون، دیابت و برخی سرطان های شایع غربالگری 

و کنترل شوند.
معاون بهداشــت وزیر بهداشــت با بیان اینکه اجرای طرح 
سلامت  خانواده، زیرساخت ها و زمینه اجرای برنامه پزشکی  
خانواده در مناطق شــهری را فراهم می کند، افــزود: البته 

مشخص است که اجرای کامل این برنامه و تحقق اهداف در 
نظر گرفته شده، علاوه بر زیرســاخت های فیزیکی، نیازمند 
نیروی انسانی است؛ بر همین اساس در برنامه  سلامت  خانواده 
به ازای هر یک هــزار و ۵۰۰ نفر جمعیت، یک کارشــناس 
بهداشت لحاظ شــد تا به این ترتیب مراقبان سلامت مانند 
بهورزان در روستاها، مراقبت فعال افراد تحت پوشش خود را 
داشته باشند. البته در استان های فارس و مازندران که چندین 
سال است برنامه پزشکی  خانواده در حال اجراست به ازای هر 
۲ هزار و ۵۰۰ نفر یک کارشــناس بهداشت به عنوان مراقب 

سلامت فعال است.
فرشــیدی بیماری های غیرواگیر را عامل بیش از ۸۰ درصد 
مرگ ها در کشور خواند و با بیان اینکه ۴۳ درصد از این مرگ 
و میرها بــه بیماری های قلب و عروق مربوط می شــود که از 
عوامل خطری نظیر فشــارخون بالا و دیابت ناشی می شوند، 
افزود: بنابراین لازم است که مراقبان سلامت با انجام اقدامات 
تشخیصی بهنگام از پیشــرفت بیماری جلوگیری کرده و با 

ارجاع بیمار شناسایی شده به سطوح بالاتر خدمات، اقدامات 
درمانی مورد لزوم برای وی فراهم شود.

معاون بهداشت وزیر بهداشت با تاکید بر اهمیت پیشگیری 
از بیماری هــا، تشــخیص و درمان بــه موقــع بیماری ها و 
همچنین اهمیت افزایش ســطح سواد ســلامت جامعه در 
این رابطه، گفــت: در مجموع طبــق برنامه ریزی های انجام 
شــده مقرر شــده که تا پایان امســال کل جمعیت شهری 
 کشــور یعنی معادل ۲۸ میلیون نفر دیگر به برنامه سلامت 

خانواده بپیوندند.
معاون بهداشــت وزیر بهداشــت در پایان صحبت هایش در 
تعریف »سلامت« گفت: فرد سالم کســی است که علاوه بر 
سلامت جســمی از ســلامت روانی، اجتماعی و معنوی نیز 
برخوردار باشد و این درحالیست که ابعاد مختلف سلامت بر 
سلامت جسمی بسیار تاثیرگذار است و از طرف دیگر هم بیش 
از ۷۰ درصد عوامل موثر بر سلامت، در خارج از حوزه سلامت و 

اختیارات مجموعه وزارت بهداشت رقم می خورد.

عضو شورای شهر تهران گفت: به کارگیری نخبگان 
یکی از مسائل مهمی اســت که رئیس جمهور آینده 
باید آن را مورد توجه قرار دهد. احمد صادقی در جریان 
دویست و چهل و پنجمین جلسه علنی شورای اسلامی 
شهر تهران از مردم برای حضور در انتخابات تقدیر کرد 
و افزود: از شجاعت و فداکاری کاندیداهای این دوره 
انتخابات ریاست جمهوری نیز تقدیر می کنیم که با 
حضور خود تصویری از اخلاق و دموکراسی دینی را به 
نمایش گذاشتند. آقایان قالیباف، زاکانی و قاضی زاده 
هاشمی دروغ ها و تهدیدها را به جان خریدند تا فرصتی 

برای تشکیل دولت سوم روحانی فراهم نشود.
وی افزود: به کارگیری نخبگان یکی از مسائل مهمی 
است که باید رئیس جمهور آینده آن را مورد توجه قرار 
دهد. از دو نامزد راه یافته به دور دوم درخواست دارم 

که ضمن اجرای مدیریت شهری واحد، امور را به دست 
مردم بسپارند و جریان انقلاب نیز بدون در نظر گرفتن 
هر مسئله ای توان خود را برای حمایت از آقای جلیلی 
قرار دهند. صادقی در ادامه با اشاره به برگزاری جشن 
۱۰ کیلومتری عید غدیر خم اظهار کرد: این جشن 
به ابتکار شــهرداری تهران در دوره ششم در کشور 
نهادینه شــد و امیدواریم به عنوان رویداد ملی ثبت 
شود. شهرداری تهران برای اولین بار فرصت یکسانی 
را در اختیار نامزدها برای تبلیغــات قرار داد که جای 
تقدیر دارد. صادقی با بیان اینکه شهرداری و شورا تمام 
تلاش خود را به کار گرفته مشکل حمل و نقل را حل 
کند، گفت: تنها راه برای توسعه حمل و نقل عمومی، 
تحقق قراردادهاست. اینکه مشکلات را عنوان کنیم و 
خوشحال شــویم، یک خیانت بزرگ است. همه باید 

دست به دست هم دهیم تا قراردادهای شهرداری با 
شرکت چینی به نتیجه برسد. فرمانداری اگر پس از دو 
هفته جواب ندهد، مصوبه قانونی است و باید اجرایی 
شود. این خوشحالی ندارد که فرمانداری کاری انجام 
نداده و باید تجدید نظر کنیــم. وی با بیان اینکه باید 
جلسه مشترکی با فرمانداری برگزار شود تا دیگر شاهد 
تکرار چنین مواردی نباشیم، افزود: باید مسیر قانونی به 
درستی طی شود و ما نیز تلاش می کنیم تا این مسیر 
را طی کنیم. ما مدارک را ارسال کردیم و فرمانداری تا 
هر اندازه نیاز است دقت کند و ما ناراحت نمی شویم. 
اگر مشکلی وجود داشته باشد رفع خواهد شد و مسئله 
ای پیش نخواهد آمد. قرار بر این بود در صحن شورا به 
مصادیق، کاری نداشته باشیم و جایگاه شورا متفاوت با 

این است که بخواهیم به مصادیق بپردازیم.

یک عضو شورای شهر تهران گفت: دولت آینده 
باید به مشکلات شــهر تهران توجه ویژه داشته 
باشــد. مهدی اقراریــان در جریان دویســت و 
چهل و پنجمین جلسه علنی شــورای اسلامی 
شــهر تهران با ابراز امیدواری از اینکه جمهوری 
اسلامی فخری برای غدیر باشــد، افزود: رویداد 
مهم انتخابات ریاســت جمهوری را پشــت سر 
 گذاشــتیم که با سرنوشــت تک تک هموطنان 

عجین است.
وی افزود: کســانی که به هر دلیلی در انتخابات 
روز جمعه مشــارکت نکردند بایــد بگوییم که 
شــما هســتید که می توانید نتیجــه انتخابات 
را تعییــن کنیــد. مشــارکت مردم مــی تواند 
به اقتدار ایــران عزیز کمک کند و باید دســت 

 به دســت هم دهیــم تا ایــران را برای نســل 
فردا بسازیم.

اقراریــان بــا تأکید بــر اینکه رئیــس جمهور 
آینده ایــران هریک از این دو نامزد باشــند باید 
به مســائل تهران توجــه ویژه ای کننــد، تاکید 
کرد: تهــران مشــکلات و چالش هــای زیادی 
دارد کــه بدون همــکاری دولت رفــع نخواهد 
شــد. از رئیــس جمهــور آینده درخواســت 
 می کنم به مشــکلات شــهر تهران توجه جدی 

داشته باشد.
وی در خصوص قرارداد تهران با چین نیز گفت: 
هنوز مصوبه این قــرارداد در فرمانداری تصویب 
نشده و با چالش های حقوقی مواجه شده است. 
مصوبه ای که هنوز قانونی نشده امکان اجرا ندارد 

و هرگونه اقدام و عقد قرارداد توســط شهرداری 
تهران منوط به تأیید و مصوبه شوراســت و اگر 
با چالش مواجه شــود باید تجدید نظر در مورد 
آن صــورت بگیرد. نکات و مســائلی در روزهای 
گذشته مطرح شد که با روح قانونی این قرارداد 

در تضاد است.
مهدی چمران رئیس شــورای اســلامی شــهر 
تهران نیز پــس از تذکر اقراریان بــا بیان اینکه 
فرمانــداری یک ســری مدارک را درخواســت 
کرده بود که کامل نبود و کامل و ارســال شــد، 
گفت: البته ایــن روزها تمام تــوان فرمانداری 
بــرای انتخابات اســت و شــاید دیرتــر به این 
 مســئله بپردازد. بــه نظر بنده مشــکلی وجود 

ندارد.

وزیر آموزش و پرورش گفت: برای اصلاح تمام امور کشور راهی 
جز اصلاح معلمان نداریم. رضامراد صحرایی در جریان جلسه 
علنی مجلس شورای اسلامی و بررسی تدابیر اتخاذ شده برای 
سال تحصیلی ۱۴۰۲ – ۱۴۰۳ بیان کرد: به ۱۶۰ همت برای 
نوسازی در آموزش و پرورش نیاز داریم. دولت شهید رئیسی 
ایران را به کلاس درس تبدیل کرد. متوسط روزی ۸ مدرسه در 
کشور ساخته شد. بیش از ۵۰۰۰ میلیارد تجهیزات آموزشی 

اختصاص دادیم. دولت باید از خیرین جلو بیفتد.
وی ادامه داد: امروز ۸۰۰۰ پروژه از مدارس درحال ســاخت داریم. 
شهید رئیسی به امور پرورشــی اعتقاد داشت. روزی ۱۲.۷ بودجه 
کشور در آموزش و پرورش غیرپرســنلی بوده است و با این وجود 
توانســتیم تحول ایجاد کنیم. ســند تحول بنیادین گره گشای 
مشکلات کشور بوده اســت و غیر از دغدغه این موضوع روزی را 

سپری نکردیم و مورد تشویق رهبری نیز قرار گرفتیم. تمام دستگاه 
ها و کشور نسبت به این سند مسئولیت دارد. نقشه راه را بعد از ۱۲ 
سال به تصویب شورای انقلاب فرهنگی رساندیم. دغدغه های شما 

نمایندگان با دغدغه وزیر آموزش و پرورش تفاوتی ندارد.
صحرایی خاطرنشــان کرد: برای این سند نگاشت گفتمانی و 
رسانه ای تهیه کردیم. مدرسه های در مسیر تحول را طراحی 
کردیم تا فاصله ســند تا تحقــق آن کم شــود. برنامه هفتم 
پیشرفت کشور نیز طراحی شــد و در ماده ۸۸ امور پیشرفت 
کشــور را طراحی کردیم. تراکم در کلاس های درس به دلیل 
مهاجرت هاست که باید فکری جدی درباره آن کنیم. در برخی 

کلاس ها تعداد اتباع از دانش آموزان دیگر بیشتر شده است.
وی ادامه داد: پیش از انقلاب به ازای هر دانش آموز کمتر از دو 
متر جا داشتیم. امروز بیشتر از پنج متر و ۲۲ سانت جا داریم. 

عدالت حکم می کند برخی از شهرها و استان ها را بیشتر یاری 
کنیم.رتبه بندی در قانون ۳۸ همت برایش پیش بینی شــد 
اما اجرای آن بیش از ۵۰ همت بودجه می خواست . ۲۶ درصد 
میانگین حقوق معلمان افزایش پیدا کرد. عجله نکنیم، قانون 
رتبه بندی در درجــه اول اصلاح رتبه بنــدی معلمان بود. در 
آموزش و پرورش غیر از معلم چیزی نداریم و گاهی این معلم ها 

تبدیل به مدیر می شوند.
صحرایی با اشــاره به این که آیین نامه مسیر رشد معلمین در 
قانون رتبه بندی پیش بینی شده است، عنوان کرد:  رتبه بندی 
افتخار دولت سیزدهم و مجلس است و در اجرا نمره کمتر از ۱۵ 
نمی گیرد. صبور باشیم تا نتایج آن را به خوبی ببینیم. این دولت 
با اهتمام به مسئله پرورشی کار خود را شروع کرد. طرح شهید 
رئیســی مکان های ورزشــی و احیای اردوگاه ها را در دستور 

کار داشت. برای مدیران مدارس برنامه تحولی و تربیتی ویژه 
گذاشته ایم. امروز ۱۹ هزار مربی تربیتی و پرورشی گرفته ایم. 
نهضت مدرسه سازی همچنان ادامه دارد. باید قانون اساسی را 
اجرا کنیم. احیای نظام تربیت و تعلیم معلم کشور در دستور 
کار قرار گرفته است. ظرفیت دانشگاه فرهنگیان افزایش قابل 
توجهی داشته است.  دانشگاه فرهنگیان مرکز ثقل آموزش و 

پرورش است.
وی بیان کرد: سندی در شورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب 
کردیم تا تربیت معلم را مورد توجه جدی قرار دهد. برای اصلاح 
تمام امور کشــور راهی جز اصلاح معلمان نداریم. دانشــگاه 
فرهنگیان برای تمام کشور اســت نه بخش خاصی.  مدارس 
سمپاد اصلاح شده اســت و برای آن یک برنامه دقیق در نظر 
گرفته ایم.  سازمان تربیت کودک استقرار پیدا کرده است و آیین 

نامه آن در حال تدوین است. کاستی های موجود در آموزش و 
پرورش برای حال حاضر نیست بلکه ماحصل سال های گذشته 
است.  در رتبه بندی هیچ چیزی مطابق قانون جا نمانده است.  
معلمین فعلی باید ضریب اشــتغال مثبتشــان با اصلاح حق 

التدریس افزایش پیدا کند.
وزیر آمــوزش و پــرورش در پایان تاکید کــرد: نیروی خرید 
خدمات فقط از طریق قرارداد معین شدن آنان اصلاح خواهد 
شد. قانون راهی جز استخدام رسمی ندارد. در مورد کنکور من 
مجری قانون هستم.  متاسفانه نظام تعلیم و تربیتمان به مرحله 
فروپاشی رسیده بود. باید مسئله کنکور را اصلاح کنیم. امروز 
نتیجه اجرای یکساله مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی این 
است که افراد مناطق محروم نیز در دانشگاه های خوب درس 

می خوانند.

یک پرونده سلامت برای هر کد ملی 

دولت آینده به مشکلات تهران توجه ویژه داشته باشددولت آتی بکارگیری نخبگان را مورد توجه قرار دهد

صحرایی: راه اصلاح کشور از اصلاح معلمین می گذرد
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سرمقاله
حمایت از تولید 

با ثبات ارزی

برای ثبات اقتصادی نیازمند 
ثبات ارزی در کشور هستیم. 
این موضوع ثبات ارزی یکی 
از مســائل مهم در پیشبرد 
اقتصادی است. زیرســاخت های ثبات ارزی باید 
توسط دولتها پایه ریزی شود. هر دولتی که تحقق 
رشــد اقتصادی را می خواهد باید ثبات ارزی را 
دردستور کار قرار دهد. در شرایط فعلی ارزش پول 
ملی کاهش داشته است. با برنامه ریزی و رونق و 
توسعه تولید می بایست ارزش پول ملی را تقویت 
کرد. با این اتفاق قدرت خرید افزایش پیدا می کند. 
مهم ترین عاملی که در کاهش ارزش پول ملی موثر 

است، افزایش تورم...

  علی قنبری، اقتصاددان 

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

وزیر ارتباطات در نمایشگاه الکامپ:

منظومه ماهواره ای شهید 
سلیمانی پرتاب می شود

100 شرکت دانش بنیان در صنعت فعالیت دارند 

اعطای اعتبار مالیاتی به صنایع دانش بنیان
صفحه۴

صفحه3

بسته تجارت  "خادم الرضا"  رونمایی  شد
یادگار   رئیس   جمهور   شهید؛

وزیر ارتباطات گفت: سال گذشته بزرگ ترین قرارداد 
تاریخ فضایی کشــور با بخش خصوصی را بستیم 
و امیدواریم که امســال اولین ماهــواره از منظومه 
ماهواره ای شــهید ســلیمانی را که حاوی ۱۶ الی 
۲۰ ماهواره مخابراتی با کاربرد اینترنت اشیا است، 
پرتاب کنیم. به گزارش تســنیم، بیست و هفتمین 
دوره نمایشگاه بین المللی الکترونیک، کامپیوتر و 
تجارت الکترونیک )الکامپ( ۹ تیر ۱۴۰۳، با حضور 
عیسی زارع پور؛ وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
و جمعی از مسئولان و فعالان این حوزه افتتاح شد. 
زارع پور پس از بازدید از نمایشگاه در جمع خبرنگاران 
از برگزاری الکامپ در شرایط حساس کنونی کشور و 
با وجود برگزاری انتخابات در روز گذشته، تقدیر کرد 
و گفت: علی رغم این شرایط، اینکه نمایشگاه با یک 
روز تاخیر برگزار شد، جای تقدیر و تشکر دارد. هم به 
لحاظ کمی تعداد غرفه ها بیشتر شده و هم به لحاظ 
کیفی کارهای خوبی در این دوره انجام شده است. 
وی با اشاره به اهمیت این رویداد در توسعه صنعت 
ICT کشــور، ابراز امیدواری کرد که الکامپ ۱۴۰۳ 
فرصتی برای تبادل نظر و هم اندیشــی فعالان این 
حوزه و انعقاد قراردادهای جدید باشد. وزیر ارتباطات 
در تشریح اقدامات انجام شده در حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در دولت سیزدهم، از جهش بزرگ 
در توسعه زیرساخت های ارتباطی و استقرار دولت 
هوشمند خبر داد. وی با اشاره به وضعیت نامناسب 
زیرساخت های ارتباطی در ابتدای دولت گفت: در 
این راستا اقدامات گسترده ای برای نوسازی و توسعه 
زیرساخت ها در همه لایه های شبکه انجام شد که 
معادل ۳۰ سال پیشــرفت در این حوزه است. زارع 
پور گفت: ظرفیت شبکه انتقال کشور از ۳۳ به ۶۴ 
ترابیت بر ثانیه افزایش یافته است. این جهش ۳۱ 
 ترابیت بر ثانیه ای، معادل ۳ برابر شدن ظرفیت شبکه 

در طول سه دهه گذشته است.



اقتصاد2
ایران

احیای ۱۸۱۰ واحد صنعتی تا 
پایان امسال

معاون وزیر صمت گفــت: طبق برنامه ریزی های 
صورت گرفته امســال ۱۸۱۰ واحد صنعتی احیا 
خواهد شد. فرشــاد مقیمی مدیرعامل سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی اظهار کرد: 
در حال حاضر بیش از ۴۶ هزار واحد صنعتی تا به 
امروز در دولت سیزدهم که فعالیت هایشان متوقف 
شده بود به چرخه تولید برگشته اند که این نسبت 
به دوره و سال های قبل رشد قابل توجهی داشته 
است. همچنین ۳۳ درصد از کل واحدهایی که احیا 
شدند واحدهایی بودند که صاحبان جدیدی به آن 
بنگاه ها حاکم شــدند، حالا ممکن است در قالب 
واگذاری آن بنگاه ها به صاحبان جدید اتفاق افتاده 

یا اجاره به شرط تملیک باشد.
معــاون وزیــر صمــت اضافــه کــرد: طبــق 
برنامه ریزی های صورت گرفته اقدامات لازم برای 
احیای ۱۸۱۰ واحد صنعتی تا پایان سال جاری 

انجام خواهد شد.
مقیمی گفت: امســال برای اولین بار با پیشنهاد 
وزیر صمت پیش بینی کردیم که بتوانیم یک بسته 
حمایتی را به تولیدکنندگان و تجار عرضه کنیم. نام 
این بسته یادمان شهید جمهور بوده و در راستای 

حمایت از تولید و تجارت کشور است.

قوانین در راســتای تســهیل 
فعالیت های تولید باشد

دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت گفت: تولید 
صنعتی بدون همراهی اصناف ممکن نیســت و 
قوانین باید در راستای تسهیل فعالیت های تولید 
باشد. ســید محمدرضا مرتضوی در مراسم روز 
ملی صنعت و معدن در سالن سران اجلاس اظهار 
داشت: تولیدکنندگان و صنعتگران تابع مقررات 
هستند این در حالی است که باید قوانین در راستای 

حمایت از بخش تولید باشد.
دبیرکل خانه صنعت و معدن افــزود: ما مخالف 
مالیات ستانی عادلانه نیستیم نیاز است تا هزینه 
کرده ها روشن شــود و این مالیات ها باید صرف 

هزینه های زیرساختی در صنعت شود.
وی با بیان اینکه قیمت گذاری دســتوری کمر 
صنعتگران را شکسته است گفت: قیمت گذاری 
نه تنها برای بخش صنعت و تولید بلکه نفعی برای 
مصرف کنندگان نیز نداشته و ثابت شده است که 
نظام قیمت گذاری دستوری به نفع تولید نبوده، 

بلکه موجب ایجاد فساد شده است.
مرتضوی ادامــه داد: برای ایجــاد انگیزه و بهبود 
معیشت کارگران، ما به عنوان بخش تولید آمادگی 
داریم برای تامین نیازهای اساســی کارگران با 
دولت همکاری کنیم تا استانداردهای لازم برای 
معیشت آنان فراهم شود. دبیرکل خانه صنعت و 
معدن خاطرنشان کرد: برخی از سامانه ها موجب 
بروز برای بخش خصوصی شده است که باید این 
سامانه ها مورد بازنگری قرار گیرد تا منجر به ایجاد 

فساد نشود.

۳۶ هزار نفر از طریق کاریابی ها 
مشغول کار شدند

مطابق آمارهای وزارت کار تعداد به کارگماردگان از 
طریق کاریابی ها در شش ماه دوم ۱۴۰۰ ۲۹۴۳۰ 
و تعداد به کارگماردگان شــدن در ۱۴۰۱ حدود 
۴۳۹۹۰ و تعداد به کارگماردگان در سال۱۴۰۲ 
حدود ۳۶۸۱۱ نفر بوده است. به گزارش تسنیم، 
در سال های اخیر افزایش عرضه نیروی جوان به 
بازار کار مشکل اشتغال کشور را دو چندان کرده 
است. از این رو جویندگان کار به ویژه جوانان برای 

یافتن شغل به روش های مختلفی اقدام می کنند.
در این میان دفاتر کاریابی به عنوان بازوان اجرایی 
وزارت کار از جمله ابزارهای کارآمدی هستند که 
با ورود خود به بازار کار و شناســایی فرصت های 
شغلی می توانند تأثیر مناسبی در کاهش هزینه  
جستجوی شغل ایفاء کنند. در قانون کار جمهوری 
اسلامی ایران نیز بر لزوم ایجاد مؤسسات کاریابی 
اشاره شده و وزارت کار به استناد ماده ۱۱۹ قانون 
کار مکلف به ایجاد مراکز خدمات اشتغال با هدف 
ثبت نام از جویندگان کار، کسب فرصت های شغلی 
و به کارگماری آنان شــده است. مطابق آمارهای 
وزارت کار تعداد به کارگماردگان در شش ماه دوم 
۱۴۰۰ ۲۹۴۳۰ و تعداد به کارگماردگان شدن در 
۱۴۰۱ حدود ۴۳۹۹۰ و تعداد به کارگماردگان در 

سال۱۴۰۲ حدود ۳۶۸۱۱ نفر بوده است.
 همچنین تعداد فرصت های شغلی در شش ماه 
دوم ۱۴۰۰حدود ۲۱۳۶۹۰ نفر و در۱۴۰۱ حدود 
۲5۲5۴۸ نفر و درسال۱۴۰۲ حدود۳۳7۲۶۰نفر 
بوده است. همچنین تعداد جویندگان کار در شش 
ماه دوم ۱۴۰۰ حدود ۹۱75۶ نفر و در درســال 
۱۴۰۱ حدود ۱۴5۰۳۲ نفر در درسال۱۴۰۲ این 

رقم حدود۳۲۹۱۹۰نفر بوده است.

خبر

وزیر صمت بــا بیان اینکه 
قیمــت گذاری بــه دلیل 
رانت اســت، گفت: ارز را 
به خودروهایی که مشــابه 
ســاخت داخل هســتند 

تخصیص می دهیم تا زمینه رقابت فراهم شود.
به گزارش مهر، عباس علی آبادی در مراسم روز ملی 
صنعت و معدن با بیان اینکه باید قدرت طراحی و 
تحقیق و توسعه را در صنایع گسترش دهیم، اظهار 
کرد: وقتی بــه صنایع مختلــف مراجعه می کنم 
می گویند تولید ما ۱۰۰ درصد بومی شــده است، 
به نظر شما این اتفاق درستی است؟ به نظر من اگر 
ما ۸۰ درصد خودرو را بســازیم اما موتور را نسازیم 
حتی اگر موتور را بسازیم اما طراحی نکرده باشیم 
تلاش ما کامل نیست. در این دوره سعی کردیم تا 
ریل گذاری را به گونه ای انجــام دهیم تا با ارتقای 
سطح فناوری کشور به ســطوح عالی هم ترازی با 
دنیا برسیم و با تحقیق و توسعه و اتکا به ظرفیت های 
 علمی کشــور به ســمت یک صنعت دانش بنیان 

حرکت کنیم.
وی افزود: در صورت تحقق این هدف، تردید نکنید 
که کیفیت تضمین می شود و ارزش افزوده بالا خلق 
می شود و در این شرایط دیگر گلوگاه های آزاردهنده 
در تولید نخواهیم داشت و بازارهای جهانی به روی 
ما باز می شوند و نخبگان به جای مهاجرت در صنایع 
حضور می یابند. در آن روز مرجع جهانی می شویم 

و با نام تجاری خود کالا را تولید و صادر می کنیم.
علی آبادی تصریح کرد: بــدون تردید تا زمانی که 
صنایع ما تعامل ســازنده با مراکز علمی پیشرفته 
دنیا نداشته باشند نمی توانند خود را روزآمد بدانند؛ 

بنابراین باید صنایع ایرانی را با دانشــگاه ها و مراکز 
صنعتی دنیا مرتبط کنیم که نیازمند تعامل گسترده 

با دنیا است.
وزیر صمت افزود: به عنوان مثــال در حال حاضر 
در صنعت خودرو ۳7 شــرکت خودروسازی داریم 
که خودروی اقتصادی تولید نمی کنند؛ برای تولید 
محصول اقتصادی باید کنسرسیوم صنعتی درست 
کنیم تا بــه اندازه مطلوب اقتصادی برســیم و اگر 
دامنه، محدوده و مقیاس اقتصادی نباشد کالای ما 

رقابتی نخواهد بود.
علی آبادی اضافه کرد: تمامــی عواملی که قیمت 
گذرای دســتوری را رقــم می زند ناشــی از رانت 
است؛ هیچیک از شرکت ها تاکنون از من وام ارزی 
نخواسته اند بلکه مطالبه وام ریالی دارند چراکه در 

قبال وام ارزی بایــد ارز پس دهند اما به دلیل تورم 
بالا، وام ریالی برای شرکت ها جذاب تر است. بنابراین 

صنعت ما مولد و اقتصادی نیست.
وزیر صمــت در بخش دیگری به صادرات اشــاره 
کرد و گفت: صادرات فتح الفتوح اســت و تا زمانی 
که شــرکت ها صادرات نداشته باشــند با مقصد 
فاصله بسیاری دارند؛ باید با ابزارهای مختلف اعم 
از دیپلماسی، تشویقی و حتی تنبیهی شرکت ها را 
وادار به صادرات کنیم؛ یعنی اگر شرکتی نتواند کالا 
صادر کند باید تنبیه شــود و ارز نگیرد. ارز باید به 
کسی پرداخت شود که بتواند صادرات انجام دهد. 

محور همه امور باید صادرات باشد.
وی افــزود: اساســاً اگــر کالا فاقــد کیفیــت و 
استانداردهای لازم نباشد در بازارهای جهانی جایی 

ندارد لذا شرکت ها باید آماده رقابت واقعی باشند؛ 
مادامی که شرکت های خودروساز ما با خود رقابت 

کنند وضعیت همینی است که امروز می بینید.
وزیر صمــت ادامه داد: در تخصیص ارز به ســمت 
خودروهایی برویم که مشابه داخل دارند نه اینکه 
لوکس وارد کنیم که در داخل ســاخته نمی شوند؛ 
با این شیوه نشــان می دهیم که با قیمت پایین تر 
می توان خودروی خوبی ســوار شــد؛ مثــلًا با ۸ 
هــزار دلار می توان خودروی درجه یک ســاخت. 
خودروســازان باید خود را تکان دهند زیرا در غیر 
این صورت همین جایی که هستند، می مانند. لذا 
نیاز اســت تا خودروهای ارزان قیمت وارد شود که 
منجر به ایجاد رقابت های ســازنده با خودروهای 

داخلی شود.
وی بــا بیان اینکه »هر کســی به محیط زیســت 
احترام نگذارد آدم نیست«، گفت: به شدت معتقدم 
وضعیت فعلی محیط زیست کشور عدم دستیابی 
به فناوری های پیشــرفته است و هنوز می خواهیم 
به صورت ســنتی کار کنیم. مادامی که فناوری در 
بخش معدن ارتقا نیابد، معدنــکاران نباید انتظار 

همکاری با محیط زیست داشته باشند.
وزیر صمت با تاکید بر توسعه معدن کاری، بیان کرد: 
سهم معدن در کشورمان مهم است باید از تجهیزات 
و فناوری ها به روز استفاده شود. امروز فناوری ها به 
قدری پیشرفت کرده که بدون ضربه زدن به محیط 
زیست فعالیت می کنند، اما ما محیط زیست را نابود 
کرده ایم. اگر می خواهید بــه طبیعت خود احترام 
بگذاریم باید فناوری هــا را ارتقا داده و از تجهیزات 
به روز اســتفاده کنید؛ ضمن اینکه اگر صنعتگران 
و معدن کاران از متخصصان و دانشــمندان ســایر 
کشورها در صنعت جذب کنند مشــوق ها به آنها 

اختصاص می یابد.

قیمت گذاری به دلیل رانت است

تخصیص ارز به خودروهای مشابه داخل

خرید تضمینی گنــدم به مرز 
۱۰۰ هزار میلیارد تومان رسید

شرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد: از ابتدای 
سال جاری تا کنون پنج میلیون و ۶۳۸ هزار تن 
گندم به ارزش بیــش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 
از کشاورزان کشور خریدار شده است. به گزارش 
شرکت بازرگانی دولتی ایران، از مجموع ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان گندم خریداری شده از کشاورزان، 
به ترتیب استان های خوزستان با حدود ۲۸ هزار 
و 5۰۰ میلیارد تومان، گلستان با حدود ۱۸ هزار 
میلیارد تومان و فارس با بیش از ۱۲ هزار میلیارد 
تومان، رتبه های اول تا سوم خرید گندم را در بین 

۳۱ استان کشور به خود اختصاص داده اند.
بر اساس این گزارش، این سه استان در مجموع 5۹ 
درصد از کل خرید گندم کشور را به خود اختصاص 
داده اند که در این میان، سهم استان های خوزستان 
۲۹ درصد، گلستان ۱۸ درصد و فارس ۱۲ درصد 

و سهم ۲۸ استان دیگر کشور، ۴۱ درصد است.
تاکنون بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان از مطالبات 
گندمکاران در ۱۰ استان کشور پرداخت شده که 
در این میان، بیش از ۲۱ هــزار میلیارد تومان به 
کشاورزان خوزستان، بیش از ۸ هزار میلیارد تومان 
به کشاورزان گلستان، بیش از ۳۴۰۰ میلیارد تومان 
به کشاورزان ایلام، حدود ۳ هزار میلیارد تومان به 
کشاورزان کرمان و بیش از ۲ هزار میلیارد تومان به 

کشاورزان فارس پرداخت شده است.

ماینرهــای غیرمجــاز امحا 
می شوند

مدیرکل هوشمند سازی و فناوری های نوین توانیر 
گفت: امســال با مجوزی که برای نخستین بار از 
سازمان اموال تملیکی گرفته شد، امکان امحای 
ماینرهای غیرمجاز کشف و جمع آوری آنها شده 
فراهم شده است. به گزارش وزارت نیرو، به گفته 
حامد احمدی با اجرای این قانون برای نخستین بار 
در مشهد تعداد ۸۸۲ دستگاه ماینر غیرمجاز جمع 

آوری و امحا شد.
وی خاطرنشــان کرد: هر دســتگاه ماینر معادل 
مصرف برق سه خانوار را به خود اختصاص می دهد 
که در این شــرایط و روزهای گرمی که ســپری 
می کنیم، استفاده غیرمجاز از دستگاه های ماینر 
و اســتخراج رمزارز به این شــیوه، برای مدیریت 
شبکه برق بسیار مضر است. وی همچنین از تلاش 
شبانه روزی برای شناســایی ماینرهای غیرمجاز 
خبرداد و گفت: در تازه ترین تلاش ها تعداد ۱۶۴ 
دستگاه ماینر غیرمجاز در تبریز و ۲7۶ دستگاه در 
شیراز کشف و ضبط شده است. به گفته احمدی 
برای افرادی که به معرفی ماینرهای غیرمجاز اقدام 
کنند پاداش های خوبی در نظر گرفته شده که در 
همین زمینه به ازای هر دســتگاه ماینر غیرمجاز 
کشف شده، مبلغ یک میلیون تومان و تا سقف ۲5 

میلیون تومان پاداش تعلق می گیرد.
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متوسط رشد اقتصادی کشــور در سال گذشته به 
۴.5 درصد رســید که این نرخ رشد همزمان با رشد 
۶.۴ درصدی تشکیل سرمایه در بخشهای مختلف 
اقتصادی حکایت از اســتمرار رشد اقتصادی کشور 
دارد. به گزارش ایسنا، بررســی روند تغییرات رشد 
اقتصادی کشور از سال ۱۳۹7 تا سال ۱۴۰۲ نشان 
می دهد متوســط رشــد تولید ناخالص داخلی به 
قیمت پایــه )قیمت های ثابت ســال ۱۳۹5( طی 
دوره ۱۳۹۱ تــا ۱۳۹۹ معادل ۰.5 درصد اســت و 
ایــن شــاخص در ســال ۱۴۰۲ بدون احتســاب 
 نفــت ۳.۶ درصد و با احتســاب نفــت ۴.5 درصد 

بوده است.
گفتنی است؛ رشد در همه بخش های اقتصادی محقق 
شده است. به این معنا که در تمام چهار گروه اقتصادی 
خدمات، صنایع و معادن، نفت و گاز و کشاورزی رشد 
اقتصادی مثبت و با کیفیت داشته ایم. آمارها نشان 
می دهد رشد بخش کشاورزی از منفی ۲.۶ درصد در 
سال ۱۴۰۰ به مثبت ۰.۲ درصد در سال ۱۴۰۲ رسیده 
است و در همین مدت رشد بخش نفت و گاز از ۱۰.۱ 
درصد به ۱۴.7 درصد، رشد بخش صنایع و معادن از 
۱.۱ درصد به ۴.5 درصد و نرخ رشد بخش خدمات از 
۶.5 درصد به ۳.۸ درصد رسیده است. به دلیل شرایط 
اقلیمی کشور رشد بخش کشاورزی نتوانسته خود را 

همگام با دیگر بخش ها ارتقا دهد.
آمارها هم چنین بیانگر آن است که رشد 5 درصدی در 
سال ۱۴۰۲ بالاترین نرخ رشد در سال ۲۰۲۳ میلادی 
در میان کشورهای منطقه است. آمار رشد اقتصادی 
در سال ۱۴۰۲ بر این مهم نیز دلالت دارد که اقتصاد 
کلان کشــور از وضعیت رکودی خارج شده است. 

همچنین بررسی تولید ناخالص داخلی برحسب اقلام 
هزینه نهایی نشان می دهد هزینه مصرف نهایی بخش 
خصوصی از ۳.۹ درصد در سال ۱۴۰۰ به ۴.۱ درصد 
در سال ۱۴۰۲ افزایش یافته و طی این مدت هزینه 
مصرف نهایی بخش دولتی از ۸.۳ درصد به منفی ۱.7 

درصد رسیده است.
گفتنی است؛ بر اســاس آمارهای رسمی نرخ رشد 
تشکیل سرمایه ثابت ناخالص از منفی ۱5.۸ درصد 
درســال ۱۳۹7 به منفی ۶.۶ درصد در سال ۱۳۹۸ 
و مثبت ۳.۲ درصد در سال ۱۳۹۹ رسیده است. در 
ادامه، این نرخ در سال ۱۴۰۰ به صفر و در سال ۱۴۰۲ 

به مثبت 7.۲ درصد رسیده است.
همچنین، نرخ رشد تشکیل سرمایه ناخالص در زمینه 
ماشین آلات در سال ۱۴۰۲ به 7.۹ درصد و در حوزه 
ساختمان به 7.۱ درصد رسید. در حالی که این نرخ در 
سال ۱۳۹7 به ترتیب منفی ۲۱.۲ درصد و منفی ۱۱.۴ 
درصد بود که مهم ترین دلیل افزایش نرخ تشــکیل 
سرمایه در بخش ماشین الات به دلیل بهبود تخصیص 

ارز برای تأمین ماشین آلات و مواد اولیه بوده است.
بنابراین تشکیل سرمایه در بخش های اقتصادی که 
در سال های مختلف عموما منفی بوده است مثبت 
شده و پیش بینی ها نشــان می دهد توام شدن رشد 
اقتصادی با رشد سرمایه گذاری نویدبخش تداوم رشد 
اقتصادی در سال های آتی است. بررسی مقایسه ای 
رشد تولید ناخالص داخلی، مصرف بخش خصوصی 
و تشکیل سرمایه در مقاطع و بخش های اقتصادی 
مختلف بررسی مقایســه ای آمارها نشان می دهد، 
میانگین رشد تولید ناخالص داخلی در دوره ۱۰ ساله 

)۱۳۹۹-۱۳۹۱( ۰.5 درصد بوده است.

کارشناس امور بانکی گفت: با افزایش توان نظارتی بانک مرکزی بر 
حسن اجرای دستورالعمل ها شاهد هستیم که واگذاری اموال مازاد 
بانک ها سرعت بیشتری گرفته است. حجت الله فرزانی کارشناس امور 
بانکی گفت: در دهه ۹۰ مسئله افزایش دارایی سمی بانک ها ایجاد 
شد دارایی هایی که غیرمولد هســتند به همین سبب برای بانک ها 
ناترازی عملیاتی شکل گرفت که این ناترازی عملیاتی هم منجر به 

شکل گیری ناترازی در ترازنامه بانک ها شد.
او افزود: با عارضه یابی صورت گرفته در قانون رفع موانع تولید در ماده 

۱۶ و ۱7 این مشکل دیده و مطرح شد که بانک ها باید از بنگاهداری 
خارج و اموال مازاد خود را واگذار کنند بر همین اساس برای این که 
موضوع یک روال دائمی هم داشته باشد در دستورالعمل بانک مرکزی 
هم مطرح شد. این کارشناس اقتصادی اظهار کرد: در نهایت هم با 
افزایش توان نظارتی بانک مرکزی بر حسن اجرای این دستورالعمل 
شاهد هستیم که واگذاری اموال مازاد بانک ها سرعت بیشتری گرفته 
است و بنابر آمار اعلامی در مجموع در حالی که واگذاری اموال مازاد 
بانک ها از سال ۱۳۹۴ تا شــهریور ماه ۱۴۰۰ تنها 5۴ هزار و ۸5۱ 

میلیارد تومان بوده در ۲ سال و شــش ماه گذشته ۹5 هزار و ۲۲۴ 
میلیارد تومان محقق شده است.

فرزانی در خصوص اهمیت افزایش ســرعت واگــذاری اموال مازاد 
بانک ها می گوید: واگذاری اموال مازاد بانک ها یعنی واگذاری اموال 
فریز شده که تبدیل به منابع تازه می شوند و در اختیار بانک ها قرار 
می گیرند و حالا این دارایی های در گردش می توانند درآمد عملیاتی 
بانک ها را افزایش دهند که این موضوع هم می تواند منجر به کاهش 

ناترازی بانک ها شود.

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی گفت: با کارگر ماهر و تحصیلکرده 
ما به  خاطر فقدان امنیت شغلی مانند کارگر ساده و بدون تحصیل پس از بیست 
سال برخورد می شود و شأن جامعه کارگری ما به  خاطر فقدان امنیت شغلی 
کاملا زیر سوال است. به گزارش تســنیم، امنیت شغلی یکی از اصلی ترین 
دغدغه های جامعه کارگری است. چرا که بسیاری از کارگران باداشتن چندین 
سال سابقه کار هنوز امنیت شغلی ندارند. مسأله ای که کارگران را آزار می دهد، 
نبود امنیت شغلی در محیط کار است. کارگران زیادی هستند که ۲۰سال یا 
بیشتر سابقه کار دارند، ولی همچنان با قراردادهای سه ماهه و شش ماهه و بعضاً 
یک ماهه فعالیت می کنند. رواج قراردادهای موقت ناشی از نقص قانون است 

و تبصره های ماده  قانون کار به درستی تبیین نشده است.
فعالان بــازار کار معتقدند کارگران در ایران بــا چالش های متعددی مانند 

نداشتن امنیت شغلی، نداشتن بیمه مناسب، ثبت نشدن سابقه کار در برخی 
از موارد و کاهش قدرت خرید روبه رو هستند که در این بین نداشتن امنیت 
شغلی، مهم ترین چالش به شمار می آید. فتح الله بیات، رئیس اتحادیه کارگران 
قراردادی و پیمانی با ابراز اینکه یکی از مشکلات ما بحث عدم اجرای امنیت 
شغلی است، گفت: براساس پیگیری اتحادیه بحث مطالبه اجرای ماده هفتم 
قانون کار و امنیت شغلی بوده است. از سال های دور ما در مجلس و حتی در 
صحن علنی مجلس موضوع امنیت شغلی کارگران را مطرح کردیم که رای 
نیاورد. وی تاکید کرد: اساس و پایه کار تشکیلاتی ما کارگران در حوزه تشکلی 
و روابط کار وابسته به امنیت شغلی است. بیش از ۹۶درصد کارگران ما فاقد 
قرارداد دائمی و دارای قرارداد یک ساله یا کمتر هستند. وقتی نماینده کارگری 
نیروی دائمی نباشد، جسارت لازم برای ایستادن مقابل کارفرما را نداشته و 

نخواهد داشت. بیات افزود: در بهمن ۹۸آقای ربیعی وزیر وقت کار بحث سقف 
قرارداد موقت برای ۴سال را مطرح کرد که این سقف از بهمن سال ۱۴۰۲با این 
رای هیات وزیران باید رعایت شود. با استناد به این رای باید ادارات کار حکم به 

بازگشت به کار کارگران اخراجی بدهند، اما این کافی نیست.
این فعال کارگری تصریح کرد: با کارگر ماهر و تحصیلکرده ما به  خاطر فقدان 
امنیت شغلی مانند کارگر ساده و بدون تحصیل پس از بیست سال برخورد 
می شود و شأن جامعه کارگری ما به  خاطر فقدان امنیت شغلی کاملا زیر سوال 
است. رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی با اشاره به دادنامه ۱7۹دیوان 
عدالت گفت: بیش از ۳۰سال از تصویب قانون کار و دادنامه ۱7۹دیوان عدالت 
می گذرد، ولی می بینیم که کارگران قرارداد دائم ندارند و در کارهای با ماهیت 

مستمر قرارداد موقت بسته می شود.
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حمایت از تولید با ثبات ارزی
علی قنبری، اقتصاددان 

برای ثبات اقتصادی نیازمند ثبات ارزی در کشور 
هستیم. این موضوع ثبات ارزی یکی از مسائل مهم 
در پیشبرد اقتصادی است. زیرساخت های ثبات 
ارزی باید توسط دولتها پایه ریزی شود. هر دولتی 
که تحقق رشد اقتصادی را می خواهد باید ثبات 

ارزی را دردستور کار قرار دهد. 
در شــرایط فعلی ارزش پول ملی کاهش داشته 
اســت. با برنامه ریزی و رونق و توسعه تولید می 
بایست ارزش پول ملی را تقویت کرد. با این اتفاق 
قدرت خریــد افزایش پیدا می کنــد. مهم ترین 
عاملی کــه در کاهــش ارزش پول ملــی موثر 
است، افزایش تورم محســوب می شود. حقیقت 
این اســت که تورم در کشــور ما به شکلی افسار 
گسیخته رشد کرده اســت. افزایش نقدینگی، 
سیاســت های مالی انبســاطی و کسری بودجه 
 و عوامل مهم دیگری در تشــدید تورم کشــور 

نقش دارند.
از ســوی دیگر نوســانات ارزی همــواره عامل 
ریســک های اقتصادی بوده اند. بــه این خاطر 
تثبیت نرخ ارز و حرکت به ســمت کاهش آن به 
نفع بازارهای مالی و تولید است. چراکه دارندگان 
سرمایه با اطمینان نسبت به نبود ریسک اقتصادی 
و ثبات در بازارهای مختلف در فعالیت های مولد 

سرمایه گذاری می کنند.
این در حالی اســت که همزمان با افزایش تورم، 
یکی از مهمتریــن پیامد های اقتصادی، رشــد 
نقدینگی اســت. با افزایش تورم و کاهش ارزش 
پول ملی، بسیاری از مردم ترجیح می دهند کالا ها 
یا ارز خارجی را جایگزین ریــال کنند. بنابراین 
طبیعی اســت که بازار ارز، طلا، ســکه، ملک و 
امثالهم داغ می شــود. رشــد اقتصادی محصول 
ســرمایه گذاری در بخش های مختلف اقتصاد 
اســت به این دلیل باید ثبات اقتصــادی و ارزی 
 تامین شود تا به مقصد مورد نظر یعنی تسریع رشد

 اقتصادی برسیم.

رئیس پارک فناوری و نوآوری نفــت و گاز گفت: با 
بهینه سازی مصرف می توانیم ســالانه حدود ۳۰۰ 

میلیون بشکه نفت صرفه جویی کنیم.
محمد اسماعیل کفایتی در برنامه بهینه سازی مصرف 
انرژی با بیان اینکه یکی از برنامه های پارک فناوری و 
نوآوری نفت و گاز، موضوع استفاده فناوری روزآمد 
جهان در حوزه بهینه ســازی مصرف انرژی اســت، 
گفت: در ذیل فرمایش رئیس جمهور شهید مبنی بر 
استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در حوزه 
بهینه ســازی مصرف انرژی، پارسال فراخوانی برای 
حضور این شرکت ها منتشر شــد. وی ادامه داد: ۶۵ 
شرکت در این فراخوان شرکت کردند که در ارزیابی 
اولیه ۳۸ شرکت تأیید شدند و پس از ارزیابی نهایی، 
هفت شرکت نشان طلایی، ۱۰ شرکت نشان نقره ای 

و هفت شرکت نشان برنزی گرفتند.
رئیس پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز با اشــاره به 
اینکه بهینه سازی مصرف انرژی موضوعی مهم برای 
کشور است، گفت: این مســئله باید از ابعاد مختلف 
اقتصادی، فرهنگــی، اجتماعی، فنــاوری و نوآوری 

بررسی شود. هم اکنون در کشور روزانه حدود ۷ میلیون 
بشــکه معادل نفت خام انرژی مصرف می شود که با 
بهینه ســازی مصرف می توانیم ســالانه حدود ۳۰۰ 
میلیون بشــکه نفت صرفه جویی کنیم. کفایتی بیان 
کرد: بخشی از صرفه جویی در مصرف انرژی به مسائل 
فرهنگی و اجتماعی برمی گردد و نهادهای فرهنگی باید 
روی این موضوع کار کنند و با ایجاد ممیزی هایی، به 
صرفه جویی انرژی کمک کنند. وی ادامه داد: ممیزی ها 
شامل ممیزی ساده، متوسط )ســازمان دهی حدود 
۵۰۰ شرکت برای بهینه سازی تأسیسات ساختمانی 
و واحدهای کوچک و متوســط صنعتی( و پیشرفته 
)بهینه سازی مصرف انرژی در پالایشگاه ها و نیروگاه ها( 
می شود. رئیس پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز با بیان 
اینکه با بهینه سازی مصرف انرژی در نیروگاه ها حدود دو 
فاز پارس جنوبی گاز صرفه جویی می شود، گفت: ما در 
پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز به عنوان حلقه واسط 
شرکت های دانش بنیان و صنعت امیدواریم در آینده با 
افزایش حضور شرکت ها در این زمینه کارهای مؤثری 

در بهینه سازی مصرف انرژی انجام دهیم.

رئیس کل دادگســتری گفت: ســال ۱۴۰۲ حدود 
۷ هزار پرونده در حوزه تولید در قوه قضائیه تشکیل 
شده اســت. به گزارش تســنیم، علی القاصی مهر، 
رئیس کل دادگستری استان تهران امروز در مراسم 
گرامیداشــت روز ملی صنعت و معدن که در سالن 
اجلاس سران برگزار شد، گفت: ۱۲ کارگروه در قوه 
قضائیه با مشارکت شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی تشکیل شده و امیدواریم با فعالیت های این 
کارگروه، بتوانیم حمایت خود را از واحدهای تولیدی 
انجام دهیم. وی ادامه داد: مجلس در سال های اخیر، 
قوانینی را در حمایت از نظــام اقتصادی و رفع موانع 
پیش رو به تصویب رساند که در امتداد فرمایش رهبر 
معظم انقلاب و تســهیل کننده امور بودند به عنوان 
نمونه می توان به قانون حمایت از کالاهای ایرانی، قانون 
جهش تولید دانش بنیان، قانون حمایت از شرکت های 

دانش بنیان و تجاری سازی اختراعات  اشاره کرد.
رئیس کل دادگستری استان تهران با بیان اینکه در 
دستگاه قضایی در کنار ســایر قوا در راستای فرمان 

مقام معظم رهبری نهایت توان و ظرفیت خود را در 
این حوزه به کار بسته ایم،  گفت: دستگاه قضایی به طور 
غیرمستقیم در جهت حمایت از بخش تولید در بخش 
رسیدگی های قضایی و پرونده های مرتبط با نظام 

تولیدی، رویکرد نوین و حمایت گرایانه داشته است.
القاصی مهر افزود: در صدور قرارهای قضایی رویکرد 
به سمتی است که از تولید حمایت شود. همچنین 
قوه قضائیه تلاش می کند در حوزه پیشگیری از آسیب 
هایی که موجب آســیب به تولید است با رویکردی 
حمایت گرایانه جلوگیری کند. وی با تاکید بر اینکه 
قوه قضائیه در بخش نظارت بر عملکرد دستگاه ها و 
نظارت بر اجرای صحیح قوانین و حسن جریان امور از 
طریق سازمان بازرسی کشور این رویکرد را فعال کرده 
است، ادامه داد: امروز در قوه قضائیه ظرفیت اقدامات 
نظارتی و پیشگیرانه دستگاه های مرتبط در قوه در 
جهت حمایت از تولید به کار بسته اند. وی تصریح کرد: 
در سال ۱۴۰۲ حدود ۷ هزار پرونده در حوزه تولید در 

قوه قضائیه تشکیل شده است.

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: در دو ســال اخیر با 
استفاده از بسته های نوســازانه و سیاست های تشویقی 
۱۰۴ هزار واحد فرسوده نوسازی شده است.  محمد آیینی 
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با بیان اینکه 

بسته های تشــویقی گوناگونی برای نوسازی بافت های 
فرسوده در کشور تهیه شده است گفت: ارائه مشوق های 
گوناگون از جمله مشوق های شهرســازانه و همچنین 
مشوق های حقوقی و قانونی بستری مناسب برای نوسازی 

فراهم کرده است که در کنار سود تسهیلات پایین تر نسبت 
به دیگر روش های ساخت می تواند روند نوسازی بافت های 
فرسوده را تسریع کرده و به فرآیند نو شدن شهر ها که در 

تمامی دولت ها موردتاکید است اجرایی شده است.

بیست و هشتمین سالروز ملی صنعت و معدن با حضور 
وزیر صنعــت، معدن و تجارت، مدیرعامل ســازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی، رئیس هیأت 
عامل سازمان توسعه  و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو(، سازمان گسترش صنایع ایران )ایدرو( 
و دیگر صنایع کشور، خانه صنعت ایران، خانه معدن 
ایران و دیگر سازمان های صنعتی و معدنی برگزار شد. 
به گزارش ایسنا، در ابتدای این برنامه، عملکرد وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در قالب یک کلیپ ویدیوئی 

پخش شد.
فرشــاد مقیمی- رئیس ســازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی- ضمن تشکر از حضور و تلاش 
فعالان صنعتی و معدنی کشور و افتخارآفرینی آن ها، 
اظهار کرد: امروز کــه آخرین روز دهه تولید و تجارت 
و مصادف با بیست و هشــتمین  سالروز ملی صنعت 
و معدن اســت، ضمن قدردانی از فعــالان منتخب، 
همان طور که پیش تر نیز اعلام شد،   رونمایی از »بسته 
خادم الرضــا« صورت خواهد گرفــت؛ جهت تدوین 
این بســته، ۱۰۰ محور و موضوع، شناسایی شد تا در 
روز صنعت  و معدن امسال در حضور  و توسط رئیس 
جمهور رونمایی شود که متاسفانه از این افتخار محروم 
ماندیم؛ بدین ترتیب تصمیم گرفته شد که بسته مذکور 
به عنوان یادگار از رئیس جمهور شهید، تحت عنوان 
''بسته خادم الرضا'' رونمایی شود. این بسته حمایتی، 
مورد استفاده  واحدها و فعالان تولید و تجارت کشور، 

قرار خواهد گرفت.
وی تصریح کرد: هرچند که شــاید این بســته همه  
چالش های مورد درخواستی فعالان )برای رفع( را در 
کوتاه مدت مرتفع نکند اما قطعا بسیاری از مشکلات 
و چالش ها را تــا جاییکه امکان پذیر بــوده که دولت 
می تواند در تصمیم های خود اعمال کند، تسهیل گری 
خواهد داشت. محمدرضا بهرامن - رئیس خانه صنعت 
و معدن ایران- در این برنامه اظهار کرد: امروز به خاطر 
ناامیدی که در کشور دیده می شود؛ ضرورت دارد که 
همگی نهادها و سازمان ها دست به دست هم بدهیم تا 
مشکلات حل شوند؛ بخشی ما هستیم و بخشی دیگر 
سیاست گذاران هســتند؛ ما نیازمند لحظه به لحظه 

مدیریت کردن این بخش ها هستیم.
وی افزود: بنده اهل معدن با ســابقه حدود ۵۰ سال 
هستم؛ ۲۸ سال اســت که کنار شما صنایع و فعالان 
صنعتی و معدنی در روز صنعت و معدن هستم و مسائل 
را مطرح می کنیم اما بایستی از ثروت های خدادادی 
در کشــور صحبت کرده و فراموش نکنیم که ایران 

یک کشور خاص به لحاظ ســرمایه ها و ساختارهای 
زمین شناسی اســت؛ ما مدعی مزیت در این کشور 
هستیم. مگر چند کشور مشابه ما است.  کشور معدنی 
در جهان زیاد است اما مزیت خاص تنها در سه کشور 
آمریکا روسیه و ایران وجود دارد؛ بنابراین حوزه معدن، 

نقش مهمی در اقتصاد کشور دارد.
این فعال معدنی، ضمن اشاره به نقدهایی که این حوزه 
دارد، تصریح کرد: حقیقتا این نقدها درست نیست؛ بنده 
به عنوان یک فرد تشکلی در حوزه معدن، اعلام می کنم 
که این نقدها درست نبوده و تنها تخریب کننده است. 
بر اساس آخرین اطلاعات و آمار، تنها جمعا چهار درصد 
از سرزمین های ما، تحت پوشش فعالیت های معدنی 
است؛ باورش برای خیلی ها ســخت است؛ ما با چهار 
درصد با سرمایه گذاری خوشبینانه ۵۵ میلیارد دلار از 
۶۵ سال پیش تاکنون، توانسته ایم طی چند سال اخیر 
و به ویژه زمانی که درآمدهای نفتی کاهش پیدا کرد، در 
کنار دولت برای تامین ارز مورد نیاز کشور قرار بگیریم. 

اجازه نقد منفی و مخرب نباید داد.
بهرامن خاطر نشان کرد: ذخایر معدنی در همه  دنیا، 
حتی آمریکا و استرالیا، روسیه، آفریقا و... حاکمیتی 
هســتند و نگاه حاکمیتی دارد؛ چون نفع عامه در آن 
اســت. بنابراین چنانچه از ذخایر خدادادی استفاده 
نکنیم، خیانت به کشور و جامعه خود کرده ایم؛  چرا 
نمی گذارند متولی بخش معدن به فعالیت خود ادامه 
دهد و نقش خود را توسعه اقتصادی تعریف و ایفا کند. 
چرا درآمدهای شــیرین نفتی که در بودجه مصرف 
می شود، اجازه نمی دهد که بخش معدن، رشد واقعی 
خود را داشته باشد؟ اینکه می گویم نگاه حاکمیتی، 
چراکه اصل ۴۴ و ۴۵ قانون اساسی صراحتا نقش بخش 
متولی را مشخص کرده و تأکید دارد که متولی باید این 
بخش را اداره کند که درست هم هست. وی تصریح 
کرد: امروز آیا متولی می تواند بــه تمام موضوعات و 
مسائل رسیدگی کند؟ خیر! عوامل بازدارنده، تنها چوب 

لای چرخ متولی بخش معدن می گذارند.
در ادامه این مراسم، محمدرضا مرتضوی- مدیرکل خانه 
صنعت و معدن ایران - ضمن تاکید بر اینکه ما به عنوان 
فعالان صنعتی ، به شدت از عملکرد سامانه ها ناراضی 
هستیم؛ تصریح کرد: سامانه ها تکالیف اجباری را به 
گردن صنعت گذاشته و نقشی هم در کنترل فسادها 
ندارد ؛ این درحالیست که تمام این فسادها، در همین 
سیستم های کنترلی و ایست بازرسی هایی است که 
روند صنعت کشور را کند کرده و البته رکورد فساد را هم 
شکسته است. امیدوار هستیم که همراهی وزیر صنعت، 

معدن و تجارت به این موضوع توجه ویژه داشته و ما را 
همراهی کنند.

وی افزود: گلایه ی دیگر فعالان صنعتی ، بی برنامه گی 
در  تخصیص ارز جهت واردات مواداولیه شرکت هاست 
که زمینه نارضایتی واحدهای تولیدی را فراهم کرده و 
واحدها نمی تواند به سبب همین نبود برنامه در دریافت 
ارز برای امور و فعالیت های خود برنامه ریزی کنند؛ فلذا 
درخواست ما این است که سازوکاری برای این منظور 
تعیین و تعریف شود تا از میزان ارز تخصیصی و زمان 

آن اطلاع داشته و بتوانیم برنامه ریزی کنیم. 
دبیرکل خانه صنعت و معدن ایران، دیکر مشکل صنعت 
را موضوع قیمت گذاری دستوری دانسته و با بیان اینکه 
قیمت گذاری دستوری کمر صنایع را شکسته است، 
گفت: ثابت شــده که نظام قیمت گذاری دســتوری 
نه تنها کمک کننده و تأثیر گذار نیست، بلکه جز ضربه 
به کیفیت تولیدی کشور، تاکنون سودی نداشته و کمر 
تولیدکننده و مصرف کننده را شکســته است. یکبار 
برای همیشه، به این خواسته صنعتگران توجه کنید، 
پیش از آنکه دیگر توانی برای فعالیت خدمت رسانی به 
مردم نداشته باشیم. مرتضوی خاطرنشان کرد: مسابقه 
غول تورم و افزایش حداقل حقوق کارگران، لکه  ننگی 
بر اقتصاد ماســت، هر روز سفره کارگران کوچک تر و 
کارگران فقیرتر می شوند. بخش مولد کشور، شرمنده 
خانواده خود شده است؛ ما بخش تولید این آمادگی را 
داریم که به جای چانه  زدن بر سر حداقل حقوق برای 
تامین نیازهای اساسی کارگران، با دولت، شخص شما 
)وزیر صمت( و وزارت کار همراهی کنیم و قول می دهم 
برای تامین نیازهای اساســی کارگران خود، هرگونه 
سرمایه گذاری لازم است، انجام دهیم اما با ۵٩ درصد 

تورم، ۲۰ درصد افزایش حقوق، ممکن نیست.
این مقام صنعتی تاکید کرد: تولیــد صنعتی، بدون 
همراهی اصناف غیرممکن است؛ اصناف باید همراه 
بخش تولید باشد و قوانین نیز بایستی در جهت تسهیل 
کسب و کار اصناف و صنایع باشد. فشار مالیاتی روی 
اصناف، به نظام تولید کشــور آسیب رسانده است. ما 
مخالف مالیات ستانی دولت نیستیم اما منتقد به نحوه  
هزینه کرد مالیات ها هستیم. این مالیات ها بایستی 
صرف زیرساخت ها شود و  باید آب و برق ما را تامین 
کند؛ نه اینکه صرف هزینه های جاری و پرداخت حقوق 
کارگران شود. ما صنعتگر هستیم و در هر شرایطی به 
هر سازی که بخواهید میرقصیم اما این آخر عمری که 
کمر صنایع خم شده، جوری ساز بزنید که از پس آن بر 

بیایم و شرمنده مردم و کارگران خود نباشیم.

بانک مرکزی با تأکید بر اینکه 
درآمدهای ارزی کشور نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته 
بیش از ۴ میلیارد دلار افزایش 
یافت، اعلام کــرد:  تأمین ارز 
بخش های مختلف اقتصادی از مرز ۱۷.۴میلیارد دلار 
گذشت. تازه ترین آمار بانک مرکزی از تحولات بازرگانی 
خارجی نشــان می دهد در ســه ماهه نخست امسال 
درآمدهای ارزی کشــور به ۲۵.۵ میلیارد دلار رسیده 
است، در این مدت تراز تجاری کشور معادل ۵۱.۳ درصد 

نسبت به مقطع مشابه سال گذشته افزایش یافته است.
تحولات بازرگانی خارجی همچنین نشان می دهد در 
سه ماهه نخست امسال صادرات نفتی و غیرنفتی کشور به 
۲۵.۵ میلیارد دلار رسید که در مقایسه با صادرات ۲۱.۵ 
میلیارد دلاری مدت مشابه سال گذشته، ۱۸.۶ درصدی 

افزایش یافته است.
گفتنی است تراز تجاری کشور نیز در سه ماهه ابتدایی 

سال جاری در مقایسه با مدت مشــابه سال گذشته با 
افزایــش ۵۱.۴ درصدی از ۷.۴ میلیــارد دلار به ۱۱.۲ 
میلیارد دلار رسیده است. بانک مرکزی همچنین ۱۷ 
میلیارد و ۴۱۷ میلیون دلار ارز بــرای واردات کالاهای 
اساسی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی از ابتدای سال 
جاری تا ۸ تیرماه تأمین کرده است که ۳ میلیارد و ٩۷۵ 

میلیون دلار ارز سهم کالاهای اساسی و دارو بوده است.
در همین رابطه، منصــور ملکی؛ مدیــر اداره تحلیل 
احتیاطی کلان بانک مرکزی گفت: خوشبختانه اتفاقات 
زنجیره وار سیاســی اخیر منجر به افزایش بیش از حد 
نرخ دلار نشد. دلایل مختلفی در این زمینه وجود دارد 
که می توانیم به دسترسی بیشتر بانک مرکزی به منابع 
ارزی و نظارت بهتر بر فرایند تخصیص ارز اشاره کنیم. 
با اقدامات بانک مرکــزی، ارز به نیاز های واقعی اقتصاد 
تخصیص یافــت و در نهایت نیاز های ســفته بازانه نیز 

کنترل شد.
یکی از نکات مثبت قابل توجه در دولت سیزدهم و دوره 
مدیریت محمدرضا فرزین بر بانک مرکزی، دیپلماسی 
فعال این مجموعه بود که درآمد های ارزی جدیدی را از 

طریق آزادسازی منابع بلوکه شده ایجاد کرد و همچنین 
جان تازه ای به تجارت خارجی کشور بخشید. برای مثال 
در همین روزها، در حاشیه پنجاهمین اجلاس سالانه 
بانک توسعه اسلامی در ریاض، مذاکراتی بین معاون امور 
بین الملل بانک مرکــزی و معاون بانک مرکزی بحرین 
برای آزادسازی منابع مسدود شده ایران در بحرین آغاز 

شده است.
مرتضی عزتی؛ اقتصاددان و عضو هیئت علمی دانشگاه 
تربیت مدرس درباره تاثیرات دیپلماســی ارزی بانک 
مرکزی بر ثبات اقتصادی و آرامش کنونی بازار ارز اظهار 
کرد: بی شک، افتادن در مســیر دیپلماسی ارزی، قرار 
گرفتن در بهترین مسیر موجود است؛ چرا که منجر به 
بهبود روابط خارجی و به تبع آن مطلوب شدن وضعیت 

ارزی کشور می شود.
عزتی افزود: دیپلماسی ارزی به بهبود وضعیت ارزی کشور 
ناشی از توســعه تجارت خارجی؛ کمک می کند. آنچه 
بانک مرکزی در یک سال گذشته دنبال کرد از این جهت 
حائز اهمیت است که هرگونه روابط مثبت اقتصادی با 
کشور های مختلف، به بهبود وضعیت اقتصادی و تامین 

منابع ارزی مورد نیاز کشــور کمک می کند. در پایان 
می توان گفت عملکرد دولت سیزدهم و بانک مرکزی در 
حوزه مسائل ارزی و کنترل نوسانات این حوزه به گونه ای 
بوده که با استقبال کارشناســان مواجه شده است و در 

ماه های آینده هم می تواند ادامه یابد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تمرکز بر تأمین تمام نیاز های ارزی واقعی است

افزایش ۴میلیارد دلاری درآمدهای ارزی 

نوسازی ۱۰۴ هزار بافت فرسوده در کشور

مصرف روزانه ۷ میلیون بشکه نفت خام در کشور

تشکیل ۷ هزار پرونده قضایی در حوزه تولید

بسته حمایتی برای فعالان تولید و تجارت رونمایی شد

تولید صنعتی با همراهی اصناف 
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فناوری و 
اطلاعات

استقرار ۳۰ شرکت دانش بنیان در پردیس پژوهشگاه 
ژنتیک در دولت سیزدهم

رییس پژوهشگاه ژنتیک گفت: با همت دولت مردمی شــهید رئیسی پروژه ای 
ساختمانی که ۲۷ ســال در پژوهشــگاه متوقف شــده بود در عرض ۱۷ ماه به 

بهره برداری رسید و ۳۰ شرکت دانش بنیان در آن مستقر شدند.
دکتر جواد محمدی، در مراسم بزرگداشــت اربعین شهدای خدمت که با حضور 
تعدادی از نمایندگان مجلس شــورای اســامی، رئیس مرکز ارتباطات مردمی 
ریاست جمهوری، معاون فرهنگی و اجتماعی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری برگزار 
شد، ضمن تسلیت به مناسبت اربعین شــهادت رئیس جمهور شهید و شهدای 
خدمت گفت: پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک و زیســت فناوری مولود انقاب 
اسامی است، این پژوهشگاه از ۳۳ سال پیش تاسیس شد و کارهای علمی بزرگی 
در آن صورت گرفت اما در زمان ریاست جمهوری شهید بزرگوار دکتر رئیسی با 
توجه به حمایت و تاکیدی که در علم و فناوری و شرکت های دانش بنیان و اشتغال 
زایی برای جوانان نخبه داشــتند، در مدت کوتاه دو ساله پیشرفت شگرف و فوق 

العاده ای را در این پژوهشگاه شاهد بودیم.
وی تصریح کرد: در زمانی که ذکر شد با همت دولت مردمی شهید رئیسی پروژه ای 
ساختمانی که ۲۷ سال متوقف شده بود در عرض ۱۷ ماه ساخته و به بهره برداری 
رسید و ۳۰شرکت دانش بنیان در آن مستقر شد و زمینه اشتغال ۶۰۰ جوان نخبه 

به صورت مستقیم در پردیس این پژوهشگاه فراهم شد.
در ادامه، عبدالحسین کانتری معاون فرهنگی اجتماعی وزیر علوم ضمن تاکید 
بر اهمیت دادن دولت مردمی شهید رئیسی به پیشرفت در علم و فناوری و زبان 
دیپلماسی علمی برای ارتباط با کشــورهای جهان و حضور قدرتمند عرصه علم 
و فناوری، پیشرفت در اشتغال نخبگان را در مدت کوتاه دولت مردمی ایشان بی 

سابقه دانست.
ســپس، حجت الاســام احمد صالحی رئیس مرکز ارتباطات مردمی ریاست 
جمهــوری در خصوص عملکــرد رئیس جمهور شــهید و خاطرات با ایشــان 
اظهارداشت: شهید دکتر رئیسی در راه خدمت به ایران اسامی دعوت حق را لبیک 
گفت. وی افزود: ویژگی های اخاقی این شهید بزرگوار را قطعاً در رسانه ملی و یا از 
زبان نزدیکان وی شنیده اید، این شهید بزرگوار بسیار مردم دار و اخاق مدار بود.

وی ادامه داد: شهید رئیســی با این ویژگی ها از حواشی دور بود و به اصل خدمت 
می پرداخت و همیشه تاکید می کرد برای استراحت در دوران بازنشستگی وقت 

بسیار است، به گونه ای که غبطه روزهای خدمت به مردم را خواهیم خورد.
حجت الاسام صالحی در پایان افزود: مقابله شهید رئیسی با دشمنان بیت المال 
خواب را از چشــمان بســیاری از دزدان بیت المال گرفته بود، دنیا برای شهید 
رئیسی بی ارزش بود، ایشان در دوره های ریاست جمهوری، ریاست قوه قضاییه 
و در دوره تولیت آستان قدس رضوی فاقد منزل مسکونی و مستاجر بود. از محل 
تولیت آستان یک ریال از حق تولیت آســتان نمی گرفت. اسطوره اخاق بود، در 
مورد کسانی که با وی مشکل داشتند بدگویی و غیبت بر زبان نمی آورد، این شهید 

بزرگوار بسیار صادق و راستگو بود.

موبایل جدید با قابلیت ارسال پیامک ماهواره ای به بازار می آید
طبق گزارشــی جدید شــرکت هواوی قصد دارد یک موبایل با قابلیت ارسال و 
دریافت پیامک با کمک ماهواره به بــازار عرضه کند. هواوی در ماه آوریل موبایل 
»پورا ۷۰« را در بازار چین و سپس در بازارهای جهانی مانند اروپا و مالزی عرضه 
 Satellite SMS ۷۰ Huawei Pura« کرد. این برند چینی اکنون موبایــل
Edition« را عرضه کرد که همانطور که نامش نشــان می دهد قابلیت ارسال و 

دریافت پیامک با ماهواره را دارد.
WHYLAB یک افشاگر فناوری اخیراً چند پست در میکروباگ ویبو جزئیات 
بیشتری درباره دســتگاه جدید فاش کرده است. طبق پســت های این افشاگر 
  Kirin۹۰۱۰E دارای تراشه Satellite SMS Edition ۷۰ Huawei Pura
 Kirin۹۰۰۰S۱ است. این درحالی اســت که در موبایل پورا ۷۰ اولیه از تراشه
استفاده شد. تراشه جدید ساختار ۱۲ هســته ای دارد که شامل ۲ هسته بزرگ 
۲.۱۹ گیگاهرتزی، ۶ هســته ۲.۱۸ گیگاهرتزی متوســط و ۴ هســته کوچک 
۱.۵۵ گیگاهرتزی است. هواوی در بخش گرافیک دستگاه نیز از کارت گرافیکی 
۷۵۰MHz ۹۱۰ Maleoon استفاده می کند که توسط همین شرکت توسعه 

یافته است. عاوه برآنچه گفته شد دستگاه مذکور ۱۲۸ گیگابایتRAM دارد.
به نظر می رســد عملکرد دســتگاه اندکی ضعیف تر از موبایل های پورا ۷۰ فعلی 
 Kirin۹۰۱۰E باشد. یکی از دلایل این امر آن است که هسته های بزرگ تراشه
 Kirin۹۰۰۰S۱ طوری تنظیم شده اند که عملکرد آنها ۱۲۰ مگاهرتز پایین تر از
باشد. البته باید توجه داشت تمایز عملکرد بین دو دستگاه به اندازه ای نیست که 
در استفاده روزمره کاربر آشکار شود. بقیه مشخصات دستگاه مشابه مدل پورا ۷۰ 

معمول است.

اقدامات مهم برای ساماندهی نظام نخبگانی در دستور کار
در سند راهبردی نخبگان، اقدامات مهمی برای ساماندهی نظام نخبگانی پیش بینی شده و 
این اقدامات که براساس رویکرد مسئله محوری و پرکردن شکاف ها و برطرف کردن ضعف ها 
طراحی شده اند. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، نظام نخبگانی، مجموعه  ای از نهادهای 
مجزاست که در ارتباط با هم با هدف نقش آفرینی اثر بخش نخبگان در کشور، ذیل هدایت 
بنیاد ملیّ نخبگان در چارچوب یک ساختار دولتی شکل می  گیرند تا سیاست  هایی را برای 

بهبود و ارتقای همه شئون حاکمیّت، تدوین و پیاده  سازی کنند.
در سند راهبردی نخبگان، اقدامات مهمی برای ساماندهی نظام نخبگانی پیش بینی شده 
است. این اقدامات که براساس رویکرد مسئله محوری و پرکردن شکاف ها و برطرف کردن 
ضعف ها طراحی شده اند، در صورتی  که درست اجرا شوند به ساماندهی نخبگان در مدیریت 
تحولات کشور منجر خواهند شد. روح ســند نخبگان تکمیل زنجیره ارزش در فرآیند 
اثرگذاری است و تا زمانی که همه حلقه های زنجیر کنار هم قرار نگیرد، توفیق چندانی 
حاصل نخواهد شد. باید از سند نخبگان برای هم راستاکردن فعالیت های نخبگانی در سطح 
ملی استفاده کرد و به  جای رویکرد فردمحور، با رویکردی شبکه ای فعالیت های نخبگانی را 
تقویت کرد. شبکه ای از نهادهای مختلف که فعالیت ها و تعاماتشان به شکل گیری، ورود، 

بهبود و اشاعۀ اثرگذاری نخبگان در عرصه مدیریت تحولات کشور می انجامد.
در صورتی که بتوانیم سند راهبردی کشور در امور نخبگان را با سیستم اجتماعی، فرهنگی، 
علمی، فنّاوری، اقتصادی و صنعتی کشور گره بزنیم، موانع اجرای آن به میزان چشمگیری 
کاهش می یابد. قرار گرفتن برنامه های نخبگانی در بودجه های سالانه دستگاه های اجرایی 

منجر به رفع مشکات و موانع بوسیله خود دستگاه ها می شود.
همچنین از تصویب سند راهبردی کشور در امور نخبگان ۱۱ سال می گذرد، منطقی و 
معقول اســت که ســازمان ها در طی مســیر رشد خود از مراحل متفاوتی عبور کرده و 
متناسب با هر مرحله، استراتژی های خاصی را اتخاذ کنند. بنیاد ملی نخبگان نیز به عنوان 
سازمانی حرفه ای و دارای مأموریتی گسترده طی فعالیت خود، اقدام به تدوین و بازنگری 

جهت گیری ها و سیاســت های کان خود کرده اســت.
بر این اساس نقش ها و رویکردهای بنیاد عبارتند از سیاستگذاری، تنظیم گری، تسهیل 
گری و نظارت. بند ث ماده ۶۴ قانون برنامه ششم توسعه تاکید دارد که برنامه های عملیاتی 
دستگاه های اجرایی »با هماهنگی بنیاد ملی نخبگان« تهیه شود. در همین راستا، بنیاد 
تاش دارد بند مذکور از طریق تعریف شاخص های اقدام های ملی سند راهبردی کشور 
در امور نخبگان افق جدیدی را در تعامل سازنده با دستگاه های اجرایی، بگشاید. در صورتی 
که دستگاه های اجرایی به ماموریت خود در قبال اجرایی سازی سند نخبگان توجه کنند، 

زمینه نقش آفرینی نخبگان در مدیریت تحولات مهیا خواهد شد.

اخبار

معاون رییس جمهور با بیان 
اینکه اعتبار مالیاتی به صنایع 
عاقمنــد به توســعه بخش 
تحقیق و پژوهش می دهیم، 
گفت: صنعتی که فناوری روز 

نداشته باشد توان رقابت و توسعه را ندارد.
روح الله دهقانــی فیروزآبادی معــاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در مراســم روز ملی 
صنعت و معدن با بیان اینکه اقتصاد منبع پایه عموماً بر 
مبنای فروش ذخایر طبیعی هر کشور استوار است، اظهار 
کرد: اقتصاد کشورهای صادرکننده انرژی مانند ایران به 
واسطه داشــتن ذخایر طبیعی »منبع پایه« محسوب 
می شود. در نقطه مقابل این اقتصاد، اقتصاد دانش بنیان 
قرار دارد. این نوع اقتصاد بر مبنای تولید ارزش با ایجاد 

ارزش افزوده روی منابع طبیعی است.
وی افزود: تمام کشــورهایی که بر اقتصاد دانش بنیان 
استوار هستند پررونق تر هستند و کشورهای منبع پایه 
عموماً هدف استثمار و سایر مشکات بوده اند؛ در اروپا 
کشوری وجود دارد که بدون هیچ منبع نفتی، درآمدش 
از ایجاد ارزش افزوده روی نفت حداقل ۱۰ برابر کشور 
ماســت. اقتصاد دانش بنیان که عموماً بر مبنای فکر، 
اندیشه و فناوری شکل می گیرد ارزش افزوده های بسیار 
بالاتری ایجــاد می کند و واقعیت این اســت که موتور 
پیشران اقتصاد دانش بنیان چیزی جز صنعت نیست. 
صنعت به معنای تبدیل یک مــاده اولیه به محصولی با 

ارزش و کیفیت بالاتر اســت، بنابراین کشور ما که جزو 
آرمان هایش اســتقال و آزادی بــوده انتخاب کرده به 

سمت اقتصاد دانش بنیان برود.
معاون رئیس جمهور ادامه داد: این موتور پیشران صنعت 
در همه دنیا یک قلب تپنده ای به نــام »فناوری« دارد 
که میــزان رقابت پذیری صنعت را مشــخص می کند؛ 
لذا فناوری است که میزان رقابت پذیری صنعت فولاد، 
نساجی، مواد غذایی، کشاورزی و… را مشخص می کند. 
در ایران به دلایــل متعدد اعم از سیاســت های غلط و 
درست، تحریم و… در بعضی جاها این موضوع را درک 
نکرده ایــم. وی اضافه کرد: در همه دنیــا عامل رقابت 
پذیر کردن صنعت چیز جز فناوری نیست. صنعتی که 
فناوری روز را نداشته باشد توان رقابت و توسعه را ندارد. 
بنابراین با توجه به پیشرفت های روز به روز و جهانی شدنِ 
بسیاری از مســائلی که گریزناپذیر است اگر بخواهیم 
صنعت را به عنوان موتور پیشــران اقتصاد دانش بنیان 

بپذیریم باید به سراغ فناوری برویم.
فیروزآبادی تصریح کرد: اگر قرار باشــد توســعه ای در 
کشور رخ دهد باید شرکت های دانش بنیان که مولدهای 
فناوری هستند به جای اینکه بخواهند به موازات صنعت 
ســنتی، قدیمی و معمولی ما رقابت کنــد و بخواهند 
شــاخه های جدید ایجــاد کنند باید در مســیر ارزش 
شــرکت های بزرگ قرار گیرند. سیاست جدی معاونت 
علمی این است که به هر طریقی شرکت های دانش بنیان 
را در زنجیره ارزش و تأمین صنعت این کشور قرار دهد تا 

صنعت دانش بنیان شود.
معاون علمی رئیس جمهوری با بیان اینکه برای حمایت 
از صنایع دانش بنیان ۲ برنامه داریم، اضافه کرد: قانون 

جهش تولید دانش بنیان کــه یکی از یادگارهای بزرگ 
رئیس جمهور شــهید و مجلس قبل است که بالاترین 
قانون راهبردی کشور برای صنعت و معدن نیز محسوب 
می شــود ابزارهای مترقی را در اختیار صنعتگران قرار 
می دهد. بر مبنای این قانون توســعه شــبکه تحقیق و 
پژوهش صنعت به صــورت جدی پیاده خواهد شــد؛ 
معاونت علمی با اســتفاده بند ب و ت این قانون اعتبار 
مالیاتی به صنایع عاقمند به توســعه بخش تحقیق و 
پژوهش می دهد. برای جذب نیروی انســانی و تجهیز 
فناورانه و تعریف پروژه هــای فناورانه از صنایع حمایت 
می کنیم. این برنامه ۸ ماه است با ۱۰۰ صنعت به عنوان 

نمونه شروع شده است.
وی گفت: برنامه دوم حمایت از قرارگیری شرکت های 

دانش بنیان در زنجیره تولید و توســعه صنعت است؛ 
شــرکت های دانش بنیان را که پیش از ایــن صرفاً بر 
مبنای فناوری تقســیم بندی می شدند امروز بر مبنای 
سه موضوع داشتن فناوری سطح بالا یا پایین نسبت به 
کشور، میزان ایجاد اشــتغال تخصصی و میزان گردش 
مالی تقســیم بندی می کنیم. در صورتی که شرکت ها 
این ۳ معیار را نداشته باشــند نوپا محسوب می شوند. 
با این مبنا شرکت ها را بر اســاس ابعادشان در زنجیره 
ارزش صنایع قرار می دهیم. اگر صنعتی در مسیر توسعه 
محصول از این شرکت ها اســتفاده کند، مورد حمایت 
قرار می گیرد؛ یعنی به جای حمایت پراکنده و بی هدف 
از شــرکت های خرد، از صنایع برای استفاده از ظرفیت 

شرکت های دانش بنیان حمایت می کنیم.

۱۰۰ شرکت دانش بنیان در صنعت فعالیت دارند 

اعطای اعتبار مالیاتی به صنایع دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

دبیر ستاد توســعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات 
معاونت علمی از معرفی دانش بنیان ها به صنایع بزرگ برای 
جذب پروژه خبر داد. به گــزارش معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، ارتباطات نسل جدید، 
امنیت سایبری، هوشمندسازی، ارتباطات کوانتومی، فناوری 
ماهواره و سنجش از راه دور حوزه های فعالیت ستاد توسعه 
فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات هستند و عموم مردم، 
دانش آموزان، دانشگاهیان، شــرکت ها و هسته های فناور 
مخاطبین آن محسوب می شوند. این ستاد در سراسر کشور 
با مأموریت و هدف محوری کمک به گروه های فناور، کسب و 
کارهای نوپا و شرکت های دانش بنیان و رفع مشکات مادی 

و معنوی آنان خدمات مطلوبی را نیز ارائه می کند.
ســید محمد کرباســی، دبیر ستاد توســعه فناوری های 
اتصال پذیــری و ارتباطــات معاونــت علمــی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیــان ریاســت جمهوری با اشــاره به 
برنامه هــای ویژه  ســتاد بــرای حمایــت از فعالیت  های 
هســته  های نوپــا و فنــاور، شــرکت های دانش بنیان و 
صنایع بزرگ، اظهار کرد: هســته   های فناور، استارتاپ ها 
یا گروه های دانشــجویی و دانشگاهی  هســتند که برای 
توســعه محصول یا خدمت فناورانه، دور هم جمع شده اند 

و عاوه بر اینکه می توانند از مشــاوره  های کســب و کار 
بهره مند شــوند، چنانچه طرح  های مشترک بین صنعت 
و دانشگاه از طریق آنها انجام شــود و یا با نهادهای توانمند 
 بین الملل همکاری داشــته باشــند مــورد حمایت قرار 

خواهند گرفت.
وی در خصوص حمایت ســتاد از شرکت های دانش بنیان، 
گفت: این شرکت ها به تولید محصولاتی بر مبنای فناوری 
می پردازند و بعد از دریافت تأییدیــه دانش بنیانی از مزایا 
متعددی بهره مند می شــوند که از جمله این مزایا می توان 
به پذیرش بودجه های اعتبار مالیاتــی از صنایع بزرگ در 
قالب طرح های تحقیق و توسعه یا سرمایه گذاری، دریافت 
تسهیات مختلف از معاونت علمی و فناوری و یا همکاری 
با ســرباز نخبه هایی که تمایل دارند در حوزه های فناورانه 

مشغول به کار شوند اشاره کرد.
کرباسی ادامه داد: عاوه بر این، ستاد برای حل معضات و 
چالش  هایی که شرکت ها و هسته های فناور با آنها مواجه 
هســتند نیز حمایت های دیگری را در نظر گرفته اســت؛ 
از پیگیری اســتقرار در پارک  های علم و فناوری گرفته تا 

معرفی به نهادها و صنایع برای جذب پــروژه و حمایت از 
 حضور در رویدادها، فراخوان ها و پاویون های نمایشگاه های 

ملی و بین المللی.
به گفته دبیر ســتاد توســعه فناوری های اتصال پذیری و 
ارتباطات معاونــت علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، این ســتاد در تعامل با صنایع بزرگ، 
چالش  ها و نیازها را شناســایی کــرده و در ادامه برای حل 
چالش  های فناورانه آنها خدماتی مثل برگزاری رویدادهای 
فن چالش، معرفی شــرکت دانش بنیان و هسته های فناور 
توانمند و پیگیری اعطای اعتبار مالیاتی در دو حوزه تحقیق و 

توسعه و سرمایه گذاری را ارائه می دهد.
او در ادامه، اتصال پذیری را به معنای ایجاد ارتباط بین اشیاء 
و هوشمندسازی حوزه های مختلف از جمله صنایع، معادن 
و کشاورزی و سایر بخش ها دانست و افزود: حوزه هایی که 
به بحث اتصال پذیری و ارتباطات بیشــتر مربوط می شود 
عمدتا شــامل زمینه هایی از جمله حوزه های مهندســی 
برق، مخابرات، الکترونیک، رایانه و به صورت ویژه فناوری 
های ارتباطات نســل جدید همچون نسل پنجم و ششم 

اینترنت است. کرباسی، حوزه ارتباطات کوانتومی، ارتباطات 
ماهواره ای و زنجیره ای را که به فناوری های ماهواره و امنیت 
سایبری و همچنین اینترنت اشیاء مربوط می شود، از دیگر 

علوم وابسته به این حوزه نام برد.
کرباس با اشاره به اینکه رصد و شناسایی زیست بوم فناوری 
در حوزه اتصال پذیری و ارتباطات ماموریت اصلی این ستاد 
است، عنوان کرد: در این راستا، فناوری هوشمندسازی یکی 
از بحث هایی است که در حال پیگیری آن هستیم. به کمک 
فناوری هوشمندسازی می توان بسیاری از اقدامات را توسعه 

داد و بسیاری از مشکات مهم کشور را رفع کرد.
دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات در 
پایان ضمن تأکید بر اینکه هوشمندسازی امری مهم در سایر 
حوزه ها به خصوص حوزه کشاوزی محسوب می شود، گفت: 
مقوله هوشمندسازی مقوله گسترده و پیچیده ای است و 
یکی از مهمترین بحث های آن بازار و اقتصاد است. امروزه 
هوشمندسازی بخش کشاورزی در دنیا به دلیل جمعیت 
در حال گسترش جهان، تقاضای روزافزون تولید و عملکرد 
بیشتر محصول، نیاز به استفاده بهینه از منابع طبیعی، افزایش 
استفاده و پیچیدگی فناوری اطاعات و ارتباطات از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.

تهران- ایرنا- رئیس ســازمان فناوری اطاعات ایران گفت: 
مرداد ۱۴۰۰ مجموع تمام تراکنش هــای مرکز ملی تبادل 
اطاعات حدود ۲۸۶ میلیون تراکنش بود و امروز پس از هزار 
روز خدمت دولت سیزدهم، این عدد به بیش از ۹ میلیارد و 
۲۰۰ میلیون رسیده است. »محمد خوانساری« در نشستی در 
نمایشگاه بین المللی الکامپ، اظهار داشت: ارتقا زیرساخت های 
مورد نیاز برای خدمات دولت هوشــمند، مرکز ملی تبادل 
اطاعات و تحقق مسئولیت های سازمان در راستای پیشرفت 
شبکه ملی اطاعات بر مبنای سند کان معماری این شبکه 
از جمله تکالیفی بود که سازمان فناوری اطاعات در دولت 

سیزدهم باید بر آن تمرکز می کرد. وی با بیان اینکه سازمان 
فناوری اطاعات ۴ معاونت دارند که بازوهای اجرایی سازمان 
هستند، تاکید کرد: در گذشته پنجره های هوشمند جزیره ای 
در دستگاه های مختلف شکل گرفته بود که ساماندهی نشده 
بودند و به شکل مطلوب نمی شد از آن ها استفاده کرد. در دولت 
سیزدهم تصمیم بر یکپارچگی این پنجره ها در قالب پنجره 

ملی خدمات دولت هوشمند گرفتیم.
معاون وزیر ارتباطات خاطرنشان کرد: حوزه دولت الکترونیک 
به این نیت توسعه یافت که دولت امکانات و سرویس هایی را 
فراهم کند تا بخش خصوصی برای خدمت رسانی به مردم 

توانمندتر شود. از میان این امکانات می توان به احراز هویت 
کاربران در سطوح مختلف، امضای دیجیتال، اعتبارسنجی 
افراد، قراردادساز، استعام بیمه و مواردی از این دست اشاره 

کرد که زیرساخت های آن در دولت الکترونیک فراهم شد.
خوانساری گفت: در مرداد ۱۴۰۰ مجموع تمام تراکنش های 
مرکز ملی تبادل اطاعات حدود ۲۸۶ میلیون تراکنش بود 
و امروز پس از هزار روز خدمت، این عدد به بیش از ۹ میلیارد 
و ۲۰۰ میلیون رسیده است. جای خوشحالی است که بخش 
خصوصی توانسته از امکانات و داده های دولت با رعایت حریم 
خصوصی برای ارائه سرویس استفاده کند. وی درباره اتصال 

متقابل پیام رسان ها به یکدیگر و اینکه آیا این طرح موفق بوده 
یا نه، گفت: تمام موارد مربوط به این طرح از نظر فنی انجام 
شده است. پیام رسان ها این امکان را برای همه افراد به صورت 
پیشفرص فعال نکرده اند اما تا کنون ۲.۵ میلیون نفر از این 
قابلیت استفاده کردند که دلیل گسترش پیدا نکردن آن این 
است که به شکل پیشفرض فعال نیست و کاربر باید خودش 
این اجازه را صادر کند. خوانساری تاکید کرد: از پیام رسان ها 
خواسته ایم در به روزرسانی جدید خود این امکان را به شکل 
پیشفرض فعال کنند و اگر کسی مایل به استفاده از آن نبود، 

غیر فعالش کند.

وزیر ارتباطات گفت: سال گذشته بزرگ ترین قرارداد تاریخ 
فضایی کشور با بخش خصوصی را بســتیم و امیدواریم که 
امسال اولین ماهواره از منظومه ماهواره ای شهید سلیمانی 
را که حاوی ۱۶ الــی ۲۰ ماهواره مخابراتی با کاربرد اینترنت 
اشیا است، پرتاب کنیم. به گزارش تسنیم، بیست و هفتمین 
دوره نمایشــگاه بین المللی الکترونیک، کامپیوتر و تجارت 
الکترونیک )الکامپ( ۹ تیر ۱۴۰۳، با حضور عیسی زارع پور؛ 
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات، و جمعی از مســئولان و 
فعالان این حوزه افتتاح شد. زارع پور پس از بازدید از نمایشگاه 
در جمع خبرنگاران از برگزاری الکامپ در شــرایط حساس 
کنونی کشور و با وجود برگزاری انتخابات در روز گذشته، تقدیر 
کرد و گفت: علی رغم این شرایط، اینکه نمایشگاه با یک روز 
تاخیر برگزار شد، جای تقدیر و تشکر دارد. هم به لحاظ کمی 
تعداد غرفه ها بیشتر شده و هم به لحاظ کیفی کارهای خوبی 
در این دوره انجام شده است. وی با اشاره به اهمیت این رویداد 
در توسعه صنعت ICT کشور، ابراز امیدواری کرد که الکامپ 
۱۴۰۳ فرصتی برای تبادل نظر و هم اندیشی فعالان این حوزه 
و انعقاد قراردادهای جدید باشــد. وزیر ارتباطات در تشریح 
اقدامات انجام شده در حوزه ارتباطات و فناوری اطاعات در 
دولت ســیزدهم، از جهش بزرگ در توسعه زیرساخت های 
ارتباطی و استقرار دولت هوشــمند خبر داد. وی با اشاره به 
وضعیت نامناسب زیرساخت های ارتباطی در ابتدای دولت 
گفت: در این راستا اقدامات گسترده ای برای نوسازی و توسعه 
زیرساخت ها در همه لایه های شبکه انجام شد که معادل ۳۰ 
سال پیشرفت در این حوزه است. زارع پور گفت: ظرفیت شبکه 

انتقال کشور از ۳۳ به ۶۴ ترابیت بر ثانیه افزایش یافته است. 
این جهش ۳۱ ترابیت بر ثانیه ای، معادل ۳ برابر شدن ظرفیت 
 IP شبکه در طول سه دهه گذشته اســت. تعداد آدرس های
کشور نیز از ۲۸ به ۵۶ ارتقا یافته که نشان دهنده افزایش قابل 
توجه امکان اتصال به اینترنت برای کاربران است. وی گفت: 
پروژه فیبر نوری برای ارائه دسترسی پرسرعت به اینترنت به 
منازل و کسب وکارها در حال اجرا است و تاکنون ۴۰ درصد 

کشور تحت پوشش قرار گرفته است.

راه اندازی 2000 سایت نسل پنجم در ایران
زارع پور گفت: گام های بلندی در راســتای توسعه نسل پنجم 
ارتباطات برداشته شــده و بیش از ۲۰۰۰ سایت نسل پنجم در 
کشور راه اندازی شــده است. در حال حاضر، بســیاری از نقاط 
تهران و سایر کانشهرها تحت پوشش ۵G  قرار دارند و کاربران 
می توانند از سرعت و پهنای باند بسیار بالاتر و کیفیت ارتباطی به 
مراتب مطلوب تر در این مناطق بهره مند شوند. وزیر ارتباطات 
گفت: یکی از دستاوردهای مهم دولت سیزدهم، استقرار دولت 
هوشمند است. در این راستا، پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
در سال ۱۴۰۱ راه اندازی شده است و در حال حاضر بیش از ۷۵ 
درصد خدمات دولت به صورت الکترونیکی از طریق این پنجره 
ارائه می شود. قریب به ۵۰۰ خدمت نیز به صورت هوشمند ارائه 
می شود که به معنای حذف فرآیندهای زائد و بروکراسی اداری و 
ارائه خدمات به صورت آسان و سریع تر به مردم است. زارع پور با 
تأکید بر اینکه دولت هوشمند پدیده ای نوظهور است و تماماً در این 
دولت راه اندازی شده است، خاطرنشان کرد: خدمات الکترونیکی 

در دولت های گذشته ارائه می شد، اما آنچه امروز به عنوان دولت 
هوشمند می شناسیم، در این دولت به ثمر نشسته است. وی گفت: 
با اتکا به این اقدامات می توان گفت که دولت سیزدهم در حوزه 
ارتباطات و فناوری اطاعات، گام های بلندی برداشته و زمینه را 
برای بهره مندی آحاد جامعه از فناوری های نوین و دسترسی به 

خدمات به صورت آسان تر و کارآمدتر فراهم کرده است.

وزیر ارتباطات: 99.3 درصد استعلامات برخط در 
انتخابات بدون مشکل انجام شد

زارع پور با اشاره به امکان رای دادن با مدارک غیر از شناسنامه 
در این دوره از انتخابات گفت: این موضوع مستلزم آن بود که 
زیرساخت های ارتباطی کشور بتواند استعامات برخط را به 
درستی مدیریت کرده و پاســخ دهد. وزیر ارتباطات با بیان 
اینکه از ۵۸ هزار و ۶۴۰ شعبه اخذ رای در سراسر کشور، فقط 
یک شعبه در وزارت کشور مشکل فنی داشت و متصل نشده 
بود، خاطرنشان کرد: این به معنای وجود پوشش ارتباطی برای 
استعامات در دورترین نقاط روستایی و صعب العبور کشور بود.

استفاده از اینترنت نسل سوم، چهارم و 4.5:
 APN زارع پور با تاکید بر اینکه ۹۷ درصد استعامات از طریق
انجام شــده بود، گفت: این به معنای دسترسی به اینترنت 
نسل سوم، چهارم و ۴.۵ در ۹۷ درصد موارد برای مردم بود. 
آمارها و شــواهد میدانی نیز این موضوع را تایید می کنند. 
وزیر ارتباطات با اشاره به ثبات شبکه و تاش های خرابکارانه 
برای ایجاد اختال در انتخابات گفت: با وجود تاش های ۲۰ 

موردی عمدی و سهوی برای قطع فیبر نوری و ایجاد اختال، 
۹ مورد قطعی به سرعت توسط ۴۰۰ تیم حاضر در سراسر 
کشور شناسایی و خنثی شد. زارع پور با بیان اینکه بیش از 
۹۹.۳ درصد استعامات برخط در زمان برگزاری انتخابات 
بدون مشکل انجام شد، برعملکرد مطلوب شبکه ارتباطی 

کشور در این رویداد مهم تاکید کرد.

وضعیت اینترنت ماهواره ای در ایران
وزیر ارتباطــات در بخش دیگــری از صحبت های خود به 
موضوع اینترنت ماهواره ای در ایران اشاره کرد و گفت: برای 
ارائه اینترنت ماهواره ای در ایران، پیگیری هایی از کمیسیون 
تنظیم مقررات جهانی RRB انجام شــده است. مقرر شده 
که استارلینک یا هر شرکت ارائه دهنده اینترنت ماهواره ای 
دیگری که مایل به فعالیت در ایران باشند باید مجوز سازمان 
تنظیم مقررات را دریافت کنند. زارع پور با بیان اینکه آمادگی 
کامل برای همکاری با این شرکت ها وجود دارد، افزود: ما کاماً 
آماده همکاری هســتیم. لندینگ رایت )قواعد سرزمینی( 
کشور را برای استارلینک، وان وب و سایر شرکت ها ارسال 
کرده ایم و کار با این شــرکت ها در حال انجام اســت. وزیر 
ارتباطات در ادامه به تشریح برنامه های ایران برای همکاری 
با اپراتورهای داخلی و خارجی برای ارائه اینترنت ماهواره ای 
اشاره کرد و گفت: اپراتورهای داخلی برای داشتن منظومه 
اینترنت ماهواره ای باید با بقیه کشورها همراهی و همکاری 
کنند. ما در حال مذاکره با کشورهای همسو هستیم تا در 

ساخت منظومه ماهواره ای همکاری کنیم.

معرفی دانش بنیان ها به صنایع بزرگ برای جذب پروژه

تراکنش های مرکز ملی تبادل اطلاعات از ۹ میلیون تراکنش عبور کرد

وزیر ارتباطات در نمایشگاه الکامپ: منظومه ماهواره ای شهید سلیمانی پرتاب می شود
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اصناف

دو عضو از هيات رئيســه اتاق اصناف 
ايران، ضــرورت جــدي گرفتن امر 
آموزش در حوزه اصناف را از مهم ترين 
برنامه هاي مشترك هيات رئيسه عنوان 
كردند و در اين راستا اعتقاد دارند كه 
ورود فعالان صنوف به دانشگاه و آشنايي با تخصص هاي لازم در 

حوزه كسب و كار بيش از پيش احساس مي شود. 
عضو هيات رئيســه اتاق اصناف ايران در تشــريح مهم ترين 
برنامه هاي اين اتاق، اظهار داشت: نوين سازي اصناف، استفاده از 
ابزار و امكانات مدرن در فرآيند كسب و كار، ساماندهي اصناف و 
جلوگيري از فعاليت واحدهاي صنفي فاقد پروانه كسب، نظارت 
و بازرسي در سطح خرده فروشان، تدوين آيين نامه اي مختص به 
نحوه فعاليت در محيط كسب و كار و تشويق اصناف به استفاده 
از تكنولوژي روز در فعاليت ها، ازجمله برنامه هاي مشــترك 

اعضاي هيات رئيسه است. 
سعيد ممبيني در گفت وگو با »كسب وكار« افزود: بخش توليد 
در بخش اصناف مظلوم واقع شــده و دولت با ارائه تسهيلات 

بانكي مناسب بايد به دنبال رونق در توليد باشد. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه شــما به عنوان يكي از اعضاي 
هيات رئيســه به دنبال عملياتي شــدن كدام برنامه هستيد، 
عنوان كرد: با توجه به اينكه تخصص من در تجارت الكترونيك 
)آي تي( است، معتقدم كه اين بخش در حوزه اصناف مغفول 
واقع شده اســت. ما بايد بخش آي تي خود را در جهت تسريع 
در فعاليت ها توســعه دهيم تا در زمينه نظارت و بازرســي و 
 همچنين صدور و تمديد پروانه كســب از تكنولوژي هاي لازم 
بهره مند شويم.  اين مقام مسئول در اتاق اصناف اهواز در بخش 
ديگري از صحبت هاي خود با اشــاره به راه اندازي رشته هاي 
مرتبط با اصناف در دانشگاه علمي كاربردي استان خوزستان، 
گفت: به عنوان نخستين اتاق اصناف در كشور مركز دانشگاه 
علمي كاربــردي را راه اندازي كرده ايم. يك هزار دانشــجو در 
مقاطع كارداني و كارشناســي در اين دانشــگاه مشــغول به 

تحصيل هستند. 
ممبيني با اعلام اينكه اين رويه را مي توان در ســاير استان ها 
مدل ســازي كرد، ادامه داد: مديريت كســب و كار، مشاوره 
حقوقي اصناف، ايمني و بهداشــت واحدهاي صنفي، مشاوره 
املاك و تبليغات تجارت ازجمله مباحثي است كه در دانشگاه 

علمي كاربردي اهواز تدريس مي شود. كسبه اي كه داراي پروانه 
كسب هستند در اولويت ورود به اين دانشگاه قرار دارند. 

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران تصريح كرد: حوزه ديگري 
كه علاقه مند به پيگيري آن در جامعه اصناف هســتم، ايجاد 
شهرك هاي صنفي است تا با انتقال صنوف آلاينده و مشاغل 
مزاحم در اين مجموعه، مشــكلات ترافيكي حل شود و مردم 

براي تامين مايحتاج خود به يك نقطه مراجعه كنند. 
وي افزود: استان خوزستان تجربه خوب و با ارزشي را با ايجاد 
چندين شهرك داشته است. انتظار داريم دولت و شهرداري با 
واگذاري زمين به اصناف در مسير پشتيباني از خدمات شهري 

گام هاي موثري بردارند. 

ارتقاي ســطح علمي اصناف به منظور شناسايي 
بازارهاي هدف

 عضو ديگر هيات رئيسه اتاق اصناف ايران اذعان داشت كه قوه 
مجريه و مقننه شــرايط ايفاي نقش بيشتر بخش خصوصي، 
به ويژه اصنــاف را در تصميم گيري هاي مرتبــط مانند بهبود 
فضاي كسب وكار، طرح و برنامه اقتصادي و تدوين را با حضور 
نمايندگان  اصناف دركميســيون هاي مجلس و هيات دولت 
فراهم كنند تا مصوبات مطابق بــا واقعيت هاي موجود جامعه 

باشد و در اجراي قانون مشكل ايجاد نشود. 
محمدعلي صديقــي ادامه داد: كنترل بازار بايد توســط خود 
اصناف انجام شــود و دولت بايد از ورود به بخش هاي تجاري 
به ويژه حوزه اصناف به صورت مستقيم خودداري كند و تجربه 
نشان داده دولت ها نمي توانند تاجر خوب باشند بلكه مي توانند 
ناظرخوبي باشــند.  وي تصريح كرد: ورود برخي نهادها در امر 
ايجاد مراكز تجاري و بازارچه هاي عرضه كالا اشتباه محض و 

خلاف اصول و قواعد تجارت است. 
صديقي افــزود: خصوصي ســازي در عرصه هــاي توليدي و 
خدماتي و... بايد به معني واقعي آن انجام پذيرد، نه به صورت 
خودماني سازي يا خصوصي بازي يا واگذاري آنها به نهادهاي 
شــبه دولتي و افرادخاص. در اين صورت بيشترين آسيب به 

بخش خصوصي و اصناف وارد مي شود. 
وي اظهار كرد: قانون ماليات بر ارزش افزوده كه براي پنج سال 
به صورت آزمايشي پيش بيني شــده بود، دو سال تمديد شد 
و امســال ســال پاياني آن اســت كه به دليل وارداتي بودن 

قانون و بومــي نكــردن آن و همچنين نبود اجــراي صحيح 
آن موجب ركود اقتصادي بيشــتر، ســردرگمي، جمع آوري 
واحدهاي صنفي در بعضي از رسته ها مثل طلا فروشي و انتقال 
سرمايه گذاري به بخش هاي غيرمولد شد.  وي افزود: با توجه 
به اينكه آموزش و ارتقاي سطح علمي اصناف يكي از الزامات 
است، بايد اصناف به سمت كسب دانش و تخصص هاي مورد 

نياز به ويژه در امر بازاريابي و فروش، تبليغات و بســته بندي، 
تعديل هزينه هــاي ثابت با تجهيز به تكنولــوژي روز در همه 
زمينه ها، هم افزايي و هلدينگ، توليد انبوه و افزايش راندمان 
و آشــنايي با تجارت الكترونيك و ايجاد سايبرشــاپ، حضور 
در بازارهاي جهاني، شــناخت مزيت ها و شناسايي بازارهاي 
هدف حركت كنند كــه اين مهم بــا ايجاد دانشــگاه جامع 

علمي كاربردي اصناف ميسر مي شــود.  صديقي تصريح كرد: 
برگــزاري همايش هاي آموزشــي و كاربردي با مشــاركت و 
ترغيب تشــكل هاي صنفي در زمينه هاي توســعه صادرات، 
برندســازي، افزايش بهره وري، كارآفريني، شبكه ســازي و 
 اصلاح شــبكه توزيع همراه با اعطاي گواهينامه، از برنامه هاي 

ضروري است. 

در گفت وگوی »كسب وكار« با دو عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران مطرح شد

تاكيد بر پويايي اصناف در امر آموزش 

رئيــس اتحاديه صنف فروشــندگان 
شــوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم جانبي 
تهران اظهــار داشــت: 95 درصد از 
كالاهاي اين صنــف در داخل توليد 

مي شود. 
محمدباقر معتمد در گفت وگو با »كســب وكار« ادامه داد: در 
اوايل انقلاب بخش اعظمي از نياز بازار از طريق واردات انجام 
مي شد و با گذشت زمان توليد كالاهاي باكيفيت داخلي منجر 

به ترغيب واردكنندگان به كاهش واردات شد. 
وي با اعلام اينكه در حال حاضر بازار اين صنف از شرايط خوبي 
برخوردار اســت، گفت: عمده توليدكنندگان كالاهاي خود را 
به خوبي در اختيار واحدهاي صنفي قرار مي دهند و قيمت ها 
مناسب است. رئيس اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، تهويه 
مطبوع و لوازم جانبي تهران گفت: با كمبود هيچ گونه كالايي در 
بازار سيستم هاي گرمايشي مواجه نيستيم و با توجه به اينكه 
در نيمه دوم سال قرار داريم، نياز بازار از طريق توليدات داخلي 

تامين شده است. 

صادرات سيســتم هاي سرمايشي و گرمايشي به 
كشورهاي اروپايي

محمدباقر معتمد با اعلام اينكه توليدات داخل به كشورهاي 
اروپايي و كشورهاي حوزه خليج فارس صادر مي شود، تصريح 
كرد: به عنوان مثال كشــور يونان از خريــداران ديگ چدني 
كشورمان است و فرانســه و چين خريداران شير فلكه ايراني 
هستند.  وي با اشاره به فعاليت توليدكنندگان متعهد و لايق 
در اين صنعت، گفت: در سال هاي گذشته تشديد تحريم هاي 
غيرعادلانه باعث كاهش صادرات سيســتم هاي گرمايشي و 
سرمايشي شد و خوشــبختانه با روي كار آمدن دولت تدبير و 

اميد، روابط بين المللي بهبود يافته است. 
معتمد ادامه داد: خوشــبختانه توليدكننــدگان به جايگاهي 
رسيدند كه خط توليداتشان تكميل شده است و با به كارگيري 
نيروهاي انساني كه داراي تخصص هاي لازم هستند، به دنبال 

ايجاد فضايي پر رونق در بازار اين صنف هستند. 

زماني تسليم كالاهاي وارداتي بوديم
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم 
جانبي تهران اظهار داشت: روزي تسليم كالاهاي وارداتي بوديم 
و خوشبختانه از اين مسير عبور كرديم و به دنبال رصد كردن 

بازار خارجي و صادرات هستيم. 
وي عنوان كرد: ارائه كالاي باكيفيت و نرخ گذاري هاي مناسب، 

باعث ايجاد جوي رقابتي ميان اعضاي اين صنف شده است. 
محمدباقر معتمد با اشــاره بــه برگزاري مطلوب نمايشــگاه 
بين المللي تاسيسات و سيســتم هاي سرمايشي و گرمايشي 
در هفته گذشته، اظهار داشت: تمامي شــركت كنندگان در 
نمايشگاه حضور بسيار فعالي داشتند و به اعتقاد من حركتي 
بي سابقه را در برگزاري نمايشگاهي ايده آل از خود نشان دادند. 

وي افــزود: حضــور افــراد متخصــص در ارائــه اطلاعات 
بــه بازديدكنندگان نقطه قــوت اين دوره از نمايشــگاه بود.  
رئيس اتحاديــه صنف فروشــندگان شــوفاژ، تهويه مطبوع 
و لوازم جانبــي تهران تاكيد كــرد: اتحاديه بــه دنبال برقرار 
 كردن روابطــي ســالم و رقابتي ميــان توليدكننــدگان و 

فروشندگان است.

رعايت حقوق مصرف كننده، رونق بازار را در پي خواهد   
داشت

معتمد اظهار داشت: طبق ابلاغيه اي كه به اعضاي اين صنف 
اعلام كرديم، مقرر شد تا واحدهاي صنفي از نيروهايي در واحد 
خود استفاده كنند كه به واسطه داشتن اطلاعات فني درباره 
كالاها، باعث اطمينان خاطــر مصرف كنندگان در خريد خود 

باشند.  وي با اشاره به فعاليت بيش از ششصد عضو دارنده پروانه 
كسب در اين صنف، ادامه داد: به تمامي واحدهاي صنفي تحت 
پوشــش اتحاديه اعلام كرديم؛ در زمينه ارائه خدمات پس از 
فروش عملكرد مناسبي از خود داشته باشند و مصرف كنندگان 
 نيز بايد بــه واحدهايي مراجعه كنند كه داراي پروانه كســب 

هستند. 

شــوفاژ،  فروشــندگان  صنــف  اتحاديــه  رئيــس 
گفــت:  تهــران  جانبــي  لــوازم  و  مطبــوع   تهويــه 
حفظ حقــوق مصرف كننــدگان جــزو اهــداف راهبردي 
اتحاديــه محســوب مي شــود و اعتقــاد داريــم كــه از 
 حفــظ حقــوق مصرف كننده بــه رونق بــازار دســت پيدا 

خواهيم كرد. 

رئيس اتحاديه فروشندگان شوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم جانبي تهران 

توليد كالاهاي باكيفيت، باعث كاهش واردات شد



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3061 دو شنبه 11 تیر ماه1403

گردشگری

از ابتداي خلقت، بشــر برای شناســايي 
اين جهان ناشناخته كنجكاو بوده است 
و هنوز بعد از گذشــت قرن ها، اكتشافات 
و پيشرفت ها هنوز انســان، اين موجود 
سيري ناپذير موفق نشده است تمام گوشه 
و كنار اين زمين بي همتا را كشف كند و همچنان هستند انسان هايي 
كه جا پاي گذشتگان خود مي گذارند تا به كشف و جست وجوي اين 
عالم ناشناخته دست پيدا كنند. تلاش براي حركت و كنجكاوي اين بار 

از سوي دو برادر ايراني به نام هاي عبدا... و عيسي اميدوار آغاز شد. 
اين دو برادر محقق و پژوهشگر نزديك به نيم قرن پيش، زماني كه 
هنوز دنيا به اين درجه از پيشرفت نزديك نشده بود با ابتدايي ترين 
وسايل ممكن و جسارتي قابل تحسين، قدم برداشتند براي كشف 
جهان ناشناخته كه هر لحظه اش خاطراتي اســت كه هنوز بعد از 
گذشت بيش از 50 سال، بازديدكنندگان بســياري را براي ديدن 
دستاوردهاي اين سفر به موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد 

مي كشاند. 
عيسي و عبدالله اميدوار، دو برادر پژوهشگر ايراني در سال 1333 با 
همتي عالي عزم كردند تا تمام ناشناخته هاي جهان را كشف كنند. 
اين دو برادر، پنجاه و نه ســال قبل با توجه به اينكه امكانات سفر در 
ابتدايي ترين وضع ممكن بود با روحيه اي كنجكاو و عاشق خطر، با 
دو موتور سيكلت و پنجاه دلار پول نقد از تهران به مشهد و بعد مشرق 
زمين و بعدتر اكثرنقاط دنيا سفر كردند. برادراني كه علاوه بر روحيه 
ماجراجويي، قصد اصلي شان شناساندن فرهنگ ايراني به ساير اقوام و 

كشورها و برپايي نمايشگاه هايي از فرهنگ ايراني بود. 
 مــوزه بــرادران اميــدوار، واقــع در مجموعــه تاريخــي 
كاخ-موزه سعدآباد تهران، گنجينه اي از دستاوردهاي سفر اين دو 
برادر محقق، شامل عكس ها، فيلم ها و لوازم سفر است. اين دو برادر 
از صحراي سوزان آفريقا تا جنگل هاي ناشناخته آمازون، از سرماي 
قطب شمال تا قاره هاي آمريكا، اروپا، استراليا را زير پا گذاشتند و از 
نخستين آسيايي هايي بودند كه در سال 1345 همراه گروه علمي 
كشور شيلي، سفر به ششمين قاره ناشــناخته جهان، يعني قطب 

جنوب را تجربه كردند. 

  ماركوپولوهاي ايراني
نخستين سفر اين دو برادر ماجراجو يا ماركوپولوهاي ايراني، 7 سال به 
طول انجاميد و در سال 1340 به ايران بازگشتند و پس از آن بعد از سه 

ماه، به شوق كشف جذابيت ها و يافتن تشابه و تفاوت ملل هاي مختلف 
با اتومبيل سيتروئن 2 سيلندر، از طريق كويت و عربستان سعودي 
رهسپار آفريقا شدند و 3 سال به كشف و جست وجو پرداختند. حاصل 
اين سفر عكس ها، فيلم هاي مستند، اشيا و لوازم زندگي قبايل و اقوام 
آفريقايي بود كه هم اكنون در موزه برادران اميدوار، براي بازديد عموم 
قابل دسترس است. موزه برادران اميدوار شامل مجموعه اي از  آلات 
و ادوار شكار انسان هاي بومي، اســكيموها، آمازون و آفريقا، ظروف 
سفالي از فرهنگ اينكا، حشرات و پرندگان تاكسيدرمي شده،  آلات 
موسيقي قبايل بدوي، سنگواره ها، فســيل ها، مرجان ها و جانوران 
دريايي متعلق به ميليون ها سال پيش و عكس هايي از تمدن هاي 

مختلف و ناشناخته است. 
عبدا... اميدوار در پايان سفر ده ساله شان در كشور شيلي ماند. او در 
حال حاضر سردبيري دو مجله سينمايي، سياحتي را در شهر سانتياگو 
بر عهده دارد و از بنيانگذاران يكي از مراكز سينمايي در اين شهر است. 
عيسي اميدوار، اما در تهران زندگي مي كند و يكشنبه اول هر ماه در 
موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد، حضور پيدا مي كند و به 
سوالات بازديدكنندگان و دانشــجوهاي گردشگري و جهانگردي 
پاسخ مي دهد. موزه برادران اميدوار نخســتين موزه جهانگردي و 
پژوهشي است كه در روز پنجم مهر ماه سال 1382 افتتاح شد. شايد 
به جرات مي توان گفت: نسل حاضر احتياج مبرمي به شناخت اين 
تجربيات و دريافت قدرت جسارت دارد. دور از ذهن نيست گمشده 
نسل حاضر اعتماد به نفس و جرات باشد كه در بازديد اين موزه و ديدن 
فرهنگ هاي مختلف و جسارت اين دو برادر كه با ابتدايي ترين وسايل 
ممكن به قلب حادثه رفتند و از ديدار با اتفاقات پيش رو نهراسيدند تا 
بسته كاملي از تجربيات و تشابه و تفاوت فرهنگي، قومي را در اختيار 

نسل حاضر قرار بدهند، به دست آيد. 
و به قول آقاي عيسي اميدوار: »قصد ما انجام يك عمل قهرمانانه، يا 
ثبت ركورد و... نبود. هرچند كه خود اين عمل بالذات قهرمانانه بود 
و خيلي جاها هم جزو نخستين كساني بوديم كه كار خاصي انجام 

داديم.«
مي توانيم در اين پاييز شــگفت انگيز، هم از طبيعت مجموعه كاخ 
سعدآباد لذت ببريم و هم با بازديد از موزه برادران اميدوار، اندكي بر 
معلوماتمان از فرهنگ اقوام ديگر و اندكي بر جسارت و كنجكاوي 
خود بيفزاييم و همچنين با شــناختن دو برادر پژوهشگر ايراني و 
درك تجربيات آنها، باز هم مفاخر ايران و تلاش هاي بي وقفه شــان 

را ارج بنهيم. 

برادران اميدوار، دو محققي که جهان را با ابتدايي ترين وسايل سياحت کردند  

كشف نقاط گردشگري جهان در نيم قرن پيش

هوای ســبك و مرطوب پاييزی آدم را 
مجبور می كند حتی برای مدتی كوتاه 
و اندك هم شده كوله  بار سفر را ببندد و 
سری به مناطق گردشگری اطراف بزند. 
برای بازديد از جاذبه های گردشگری 
استان نيازی به خرج كردن هزينه فراوان يا سپری كردن زمان 
زياد نيست. كافی است همت كنيم و برای يك روز هم كه شده، 
دل و روحمان را به كوه و دشت و جنگل بسپاريم تا از دغدغه های 

تمام نشدنی زندگی روزمره جدا شويم.
پيشنهاد »كسب و كار« برای گذراندن روزهای پاييزی، ديدار از 
جنگل ابر شاهرود است. سفر به جنگل ابر برای همه كسانی كه 
برای اولين بار به اين جنگل پا گذاشته اند، تجربه بسيار متفاوتی 
است. البته اين سفر برای آنها كه می خواهند راه رفتن روی ابرها 
را تجربه كنند، هيجان انگيزتر خواهد بود. اگر سرتان شلوغ است 
و اوقات كاری شما اجازه اختصاص دادن زمان زياد برای تفريح، 
به شما نمی دهد، می توانيد در هر منطقه ای از استان كه هستيد 
صبح خيلی زود راه بيفتيد و بعد از سپری كردن حداكثر زمان 
5تا 6 ساعت وارد اين منطقه شويد. همچنين می توانيد از تورهای 
متنوعی كه در همه ايام ســال به ويژه بهار و تابستان، اقدام به 
جابه جايی گردشگران به اين منطقه می كنند، استفاده كنيد. 
با يك جست وجوی كوتاه در سايت های اينترنتی می توانيد از 
اطلاعات زمان برگزاری اين تورها مطلع شــويد و با آنها تماس 
بگيريد. به ياد داشته باشيد كه اگر به همراه دوستان و آشنايان به 
اين منطقه سفر می كنيد و می خواهيد از قسمت های بكر وسط 
جنگل ديدن كنيد، حتما يك همراه و راه بلد را با خود ببريد چون 
ممكن است راه را گم كنيد و سفر بر شما تلخ شود. اين را هم بدانيد 
كه در اعماق جنگل ابر اثری از انسان ديده نمی شود. همچنين 
قبل از رفتن، حتما از وضعيت هوا باخبر شويد. چون ممكن است 
به دليل بارندگی، امكان جنگل گردی وجود نداشته باشد و باران 
زمين را لغزنده كرده باشد و شما نتوانيد در مسيرهای باريك تر 
به راحتی به راهتان ادامه دهيــد. اين جنگل در 45 كيلومتری 
شمال شاهرود، در مسير جاده شاهرود به علی آباد، از خاور به 

جنگل اولنگ، از جنوب به كوه قاسم و كوه ابر و 

قطری و از باختر به كوه يخام و تكيانو محدود است.

  چرا جنگل ابر روی ابرها سوار است؟
جنگل ابر درمحلی واقع اســت كه از ضخامت كوه های البرز 
كاسته می شود و ابرهای گرفتار در پشت اين ديواره از لابه لای 
دره ها به سمت جنوب سرازير می شوند، به همين خاطر تقريبا 
از بعدازظهر تا نيمه های شب با سرد شدن هوا، چنان می نمايد 
كه جنگل به روی ابرها سوار شــده است. مجاورت دو ناحيه 
كم فشار و پرفشــار )دشــت گرگان و منطقه ابر( باعث شده 
هروقت زمين انرژی می گيرد، ابرها جابه جا شوند و به نظر برسد 
كه ابرها از آسمان به زمين می آيند. اين منطقه از آن جهت كه 
جغرافيايی خاص دارد و دو منطقه كم ارتفاع و بلند را در كنار 
هم قرار داده، دارای اهميت است به طوری كه شاهد تشكيل 
اقيانوس ابر در اين منطقه هستيم كه پديده كم نظيری در دنيا 

محسوب می شود. 

  تابستان های معتدل برای تفريح
حتی اگر هوس كرديد در روزهای تابستان به اين جنگل سری 
بزنيد، بايد بدانيد كه دمای هوای آنجا حتی در روزهای تابستان 
هم پايين است و متوســط حداكثر دما 20 و حداقل 6 درجه 
سانتی گراد است. دليل اين مساله ارتفاع زياد جنگل از سطح دريا 
است. اتفاق جالبی كه در اكوسيستم منطقه ای اين جنگل وجود 
دارد، تداخل منطقه بيابانی و جنگلی است. به طوری كه می توان 
برگ های درختان پهن را كه مخصوص مناطق جنگلی است، در 

كنار درختان سوزنی برگ كه به مناطق نيمه بيابانی تعلق 
دارند ديد. مشهورترين درخت منطقه اورس است. 

درختی با ريشــه های بلند كــه روی زمين 
می خزد.

  چشمه های ابر
اولين چشــمه ای كه بعد از يك جنگل نــوردی مداوم 
5ساعته به ســمت جنوب می بينيد، چشمه آبشار است. 
از ديگر چشــمه های دائمی منطقه می توان به چشــمه 
»آلوچال« و »آب شرش« اشاره كرد. به غير از اين آبشارها، 
آب قابل آشاميدنی ديگری در اين جنگل وجود ندارد و 
شما بايد آب مصرفی تان را به همراه داشته باشيد.جنگل 
زيبا و خوش  آب و هوای ابر با 35 هزار هكتار وســعت در 
ادامه جنگل های سرسبز شمال كشور است. اين جنگل 
در نزديكی روســتاهای ابر، شــيرين آباد و خاك پيرزن 

واقع شــده و تقريبا مرز استان سمنان و 
استان گلســتان است و در 

پاييز طبيعت زيبايی را از رنگ نارنجی و زرد و به نمايش 
می گذارد.

  هزينه تورهای پايیزی جنگل ابر
تور سه روزه طبيعت گردی جنگل ابر كه شامل پياده روی 
در جنگل و مستقر شدن در كمپ های محلی است، حدود 
345هزار تومان قيمت دارد و مســافت470 كيلومتری 
تهران تا روســتای ابر نيز با وســيله نقليه بدون توقف 8 
ساعت است. سفر جنگل ابر شامل شهر شاهرود، بارگاه 
بايزيد بسطامی، شهر بسطام، شيخ خراقان، روستای ابر، 
 مراتع و جنگل های مشرف به استان گرگان 

است.

روزهای زرد و نارنجی پاييز را به جنگل ابر برويد 

راه رفتـن روی ابرها
    گروه گردشگری 
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استان ها

پروین حسینی : مدیرعامل 
شرکت تجارت دوخت برتر 
سبلان گفت: تا چند سال 
قبل شرکت تجارت دوخت 
برتر سبلان در آستانه رکود 
کامل و ناتوانی در پرداخــت بدهی های خود قرار 
گرفته بود، در دولت ســیزدهم، با حمایت ۲ هزار 
700میلیارد ریالی یانک تجارت؛ این شرکت حیاتی 
دوباره یافته و به چرخه تولید و رونق بازگشته است.

مدیرعامل شــرکت تجارت دوخت برتر ســبلان، 
در بازدید اهالی خبر و رســانه اســتان اردبیل از 
آن کارخانه اظهــار کرد: بعد از احیــای کارخانه ، 
صنعتگران و کارشناسانی از ۲۴ واحد صنعتی استان 
آذربایجان شــرقی و نقاط دیگر از شرکت تجارت 
دوخت برتر ســبلان بازدید و به حیات مجدد آن 
اذعان کردند وخوشبختانه امکان صادرات به ترکیه 

فراهم شده و میزان تولید پارچه در هر ماه به حدود 
۵۸۵ هزار متر افزایش یافته است.

وی خاطر نشــان کرد: با   اجرای طرح طبقه بندی 
مشاغل و نحوه ارزیابی عملکرد پرسنل، از ماه آینده 
تمدید قراردادها بر اساس راندمان کاری خواهد بود 
ضمن اینکه حقوق پرســنل فنی به عنوان بازوی  

اصلی و محرک سازمان افزایش پیدا کرده است.
راه اندازی خط جدید تولید لباس نوزاد و کودک

مدیرعامل شــرکت تجارت دوخت برتر سبلان، از 
راه اندازی خط جدید تولید لبــاس نوزاد و کودک 
در این مجتمع خبر داد و افزود: در قسمت پوشاک 
جهش  خوبی اتفاق افتاده که بالای 7۶ هزار و ۵00 
واحد بوده  که با توجه به پرداخت حقوق  بر اساس 
راندمان کاری  به این هدف دست یافته ایم، طوری 
که در حال حاضــر حقوق کارکنــان طبق قانون 
کار افزایش یافته و بدون یــک روز تعویق در حال 

پرداخت است .
وی ادامه داد: به منظور ایجاد روحیه تلاش و همدلی  

تیم های ورزشی  این  مجموعه در مسابقات مختلف 
حضور پیدا می کنند  که این حضور در  مســابقات 
فوتسال استان منجر به کسب جام اخلاق در استان 
شده اســت.  علاوه بر آن اجاره سالن های ورزشی 
برای آقایان انجام شده و در صدد هستیم برای خانم 

ها نیز در سالن ورزشی اجاره شود.
خدامی خاطر نشــان کرد: برگــزاری کارگاه های 
آموزشی و عقد قرارداد با بانک تجارت برای دریافت 
تســهیلات از اقدامات دیگری است که در راستای 

بهبود شرایط پرسنل انجام شده است.
مدیرعامل شــرکت تجارت دوخت برتر ســبلان، 
گفت: در دوره های گذشته فعالیت نیمه رمق این 
شرکت، حرف و حدیث هایی از آلاینده بودن پساب 
و آلودگی رودخانه قره سو بر سر زبان ها افتاده بود اما 
اکنون با اقدامات فنی و مهندسی، پساب کارخانه 
با اســتانداردهای قانونی و زیست محیطی تطابق 
دارد و تهدیدی از ناحیه کارخانه بر محیط زیست و 

طبیعت اطراف وجود ندارد.

شرکت تجارت دوخت برتر سبلان جان گرفته است 

حمایت  ۲ هزار ۷۰۰میلیارد ریالی بانک تجارت از شرکت تجارت دوخت برترسبلان

 رییس مجتمع تحقیقاتی شهدای جهاد 
دانشگاهی البرز :

دایره خدمات رفاهی فناوران 
گسترش می یابد

البرز - رئیس مجتمع تحقیقاتی شــهدای جهاد 
دانشگاهی گفت: در این مجتمع 13 بخش فن آور 
بزرگ حضور دارند که یکی از این بخش ها پارک علم 
و فناوری استان البرز است که این پارک در مجموعه 
خود در حال حاضر بیش از 1۲0 شرکت را در مستقر 
کرده است. محمد حسین در حاشیه آئین افتتاحیه 
مهد کودک نبات در پارک علــم و فناوری البرز در 
خصوص هدف از تاسیس این مکان افزود: با وجود 
شرکت های فناور و دانش بنیان بسیاری که در این 
مجموعه حضور دارند، خانم های شاغل زیادی در 
قالب فناور در این مجموعه ها حضور دارند که باید در 
راستای تسهیل در کار و ارائه خدمات رفاهی به این 

عزیزان این مهد کودک راه اندازی می شد.
وی یادآور شــد: روزانه در مجتمع شهدای جهاد 
دانشگاهی البرزحدود هزار نفر فعالیت شغلی دارند 
که تعداد زیادی از این عزیزان فناور هستند و برخی 
از آن ها از دانشمندان کشور می باشند که ما توفیق 
داریم در خدمت این عزیزان باشیم. رئیس مجتمع 
تحقیقاتی جهاد دانشگاهی ادامه داد: مادران شاغل 
نیازمند آرامش روحی و فکری در طول روز از جانب 
فرزندان خود هستند و ما این مهد کودک که در حد 
استاندارد های موردنیاز است را برای این عزیزان 
فراهم کرده ایم و امیدواریم بتوانیم سبد خدمات 
رفاهی را در این مجموعه بــرای فناورانی که در 

استان البرز اشتغال دارند توسعه بدهیم.
وی یادآور شد : روزانه از 30 کودک با خدمات کامل 
شامل صبحانه ، میان وعده و ناهار در زمان کاری 
پذیرایی می شود که هزینه آن برای خانواده های 

شاغل در این مجموعه 70 درصد تخفیف دارد.
در خاتمه فائزی افزود: یکــی از بخش هایی که 
مجتمع در حال راه اندازی آن است بخش کاوشکده 
بازی، تفریح و ســرگرمی اســت که با استفاده از 
فناوری های روز برای تفریح و ســرگری خانواده 
ها بصورتی نوین در حال انجام است و امید واریم 
فاز اول آن در پایان تابستان امسال افتتاح شود که 
این هم در راستای توسعه سبد خدمات رفاهی به 
خانواده های شــاغل در این مجموعه اجرایی می 
شود. این مراسم با برگزاری برنامه های شاد و مفرح 
و با حضور مجریان برنامه های کودک صدا و سیما 

برای خانواده ها و فرزندانشان برگزار شد.

توقیف یــک دســتگاه لیزر 
غیرمجاز در آرایشــگاه زنانه 
ایوانکی توســط دانشگاه علوم 

پزشکی استان سمنان

مهران عاشوری:.  یک دستگاه لیزر موهای زائد که 
در آرایشگاه زنانه شهر ایوانکی توسط دانشگاه علوم 
پزشکیاستان سمنان توقیف شد. مدیر نظارت و 
اعتباربخشــی امور درمانمعاونت درمان دانشگاه 
بیان کرد: در بازدید کارشناســان نظارت بر امور 
درمانشبکه بهداشت و درمان شهرستان گرمسارو 
اداره اماکن یک مــورد تخلف مبنی بر دخالت در 
امور درمان توسط افراد فاقد صلاحیت در آرایشگاه 
محرز و  به دستور مقام قضایی دستگاه توقیف و 

پرونده به مراجع قضایی ارسال شد.
دکتر ســحر ســعدالدین گفت: انجــام هرگونه 
مداخلات و اقدامات پزشــکی و درمانی از قبیل 
طب سنتی، مراقبت های پوســتی و ... در مراکز 
زیبایی و توسط افراد غیر مرتبط ممنوع بوده و باید 
در مراکز معتبر و زیر نظر پزشک یا متخصصین 
مربوطه انجام شــود. وی افزود: هم استانی های 
عزیز می توانند هر گونه تخلــف مربوط به حوزه 
درمانی یا دخالت غیــر مجاز افراد فاقد صلاحیت 
در امر درمان های پزشکی را به سامانه 1۹0 وزارت 
بهداشــت یا اداره نظارت بر درمان دانشگاه علوم 
پزشکی استان سمنان و شــبکه های بهداشت و 
 درمان شهرســتان های تحت پوشش دانشگاه 

گزارش نمایند.
لازم به ذکر است: همچنین مردم شریف شهرستان 
گرمســار می توانند گزارشــات مردمی در مورد 
تخلفات مرتبط با حوزه سلامت را به شماره تلفن 
0۲33۴۲۲13۸0 اطــلاع داده تا کارشناســان 
 شبکه بهداشــت و درمان این شهرستان، سریعا 

پیگیری های لازم را داشته باشند.

خبر

عالیه رضوانی : مراســم افتتاح بوســتان جهان دیدگان کرج با 
مســاحت حدود ۲0 هزارمترمربع، با حضور شهردار و اعضای 
شورای شهر،رئیس سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهردای 

کرج،اصحاب رسانه و جمعی از شهروندان برگزار شد.
شهردار کرج در آیین افتتاحیه این بوستان با بیان اینکه مدیریت 
شهری کرج به رفع نیازهای سالمندان نگاه ویژه ای دارد،گفت: 

ســالمندان عمر خود را در راه ساختن کشــور صرف کرده اند و 
لازم است مدیریت شهری برای سلامت جسم و روح و روان این 

عزیزان تمهیداتی را اتخاذ کند.
مهرداد کیانی با اشــارعه به اینکه جمعیت کشور در حال پا به 
سن گذاشتن است و به همین ســبب مدیریت شهری کرج به 
برنامه ریزی برای رفع نیازهای سالمندان نگاه ویژه ای دارد.،افزود: 
تمام مسیرپیاده راه های بوستان جهان دیدگان برای سالمندان 
مناسب سازی شده و در این بوستان حدود ۲ هکتاری که فعالیت 
ساخت آن از اردیبهشت ماه 1۴0۲ آغاز شده، فضاهایی از قبیل 
آلاچیق، رستوران، سالن گردهمایی ویژه سالمندان، اتاق پزشک 

و سالن های سرگرمی ساخته شده است.
وی با تاکید بر اینکه ســعی داریم خدمات مرتبط با سالمندان 
را در این پارک گسترش دهیم لذا از تمامی عزیزان تقاضا دارم 
پیشنهادات خود را ارائه دهند تا در مسیر ارتقای کیفیت به کار 

گرفته شود،خاطرنشان کرد: مدیریت شهری بنا دارد پارک های 
تخصصی را افزایش دهد که چندین موضوع به صورت تخصصی 
همانند سالمندان، مادر و کودک و پارکرود به سرانجام رسیده 

است.
رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای اسلامی 
شهر کرج نیز در سخنانی گفت: باید تمام امکانات را برای بازگشت 

به موقعیت باغشهری این کلانشهر به کار گرفته شود.
حجت الاسلام علیرضا سعیدی با بیان اینکه باید توجه به نیازهای 
اجتماعی و فرهنگی سالمندان در اولویت مدیریت شهری قرار 
گیرد.،افزود: در حوزه فرهنگی و اجتماعی نیمی از کار فضا است 
که اگر نباشــد در حوزه فعالیت های فرهنگی و اجتماعی دچار 

مشکل می شویم.
وی با اشــاره به اینکه دخالت مردم در تصمیم سازی و تصمیم 
گیری مســئولان و ورود جدی در عرصه حکمرانــی از جمله 

مسئولیت های اجتماعی است که باید مورد توجه ویژه قرار گیرد، 
یادآور شد: شهروند مسئول کسی است که وظایف خود را در قبال 
حاکمیت می داند و جایگاه خود را می شناســد و در موضوعات 

فرهنگی و اجتماعی دخالت مستقیم دارد.
سعیدی با بیان اینکه کرج در گذشــته یک باغشهر بزرگ بوده 
اســت، افزود: باید تمام امکانات را برای بازگشــت به موقعیت 

باغشهری این کلانشهر به کار گرفته شود.
رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای اسلامی 
شــهر کرج با بیان اینکه در این دوره و دوره های گذشته تلاش 
شده که فضاهای این چنینی را به مردم برگردانیم و اجازه ندهیم 
شهر بیش از این به سازه های خشــک،  خشن و غیر روح بخش 
افزایش یابد،خاطرنشان کرد: شــورای ششم سیاستش بر این 
است که کرج را به باغشهری که در گذشته بوده بگزداند چراکه 

متاسفانه در حال حاضر فاصله زیادی با این باغشهر داریم.

مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان در بازدید از مجتمع فولاد 
سبا گفت: برخی از پروژه های زیست محیطی فولاد سبا به ویژه 
در حوزه انرژی می تواند الگوی سایر صنایع کشور باشد. صنایع 
باید به سمت استانداردسازی و اولویت دادن به سلامت مردم در 

مقابل عوارض آلایندگی حرکت کنند.
احمدرضــا لاهیجــان زاده، مدیرکل حفاظت محیط زیســت 

اصفهان که از فولاد ســبا بازدید می کرد، اظهــار کرد: توفیقی 
حاصل شــد که از مجموعه فعالیت های محیط زیستی شرکت 
فولاد ســبا که از ســال گذشــته متعهد به اجرای آن ها شده 
بود، بازدید کنیم و به صورت میدانی، شــاهد روند پیشــرفت 
 فیزیکی این طرح ها باشــیم و ببینیم این اقدامات در چه ترازی 

قرار گرفته اند.
وی با تأکید بر اینکه خوشبختانه پروژه ها به  تناسب و درصدهای 
مختلف در حال انجام است و بر اساس بازدید، بخشی از مسائل 
و مشکلات به غبارگیری محل انباشت در این مجموعه در حال 
پیگیری است، یادآور شد: پروژه های مربوطه بر اساس زمان بندی 
در حال انجام است که یکی از آن ها تا پایان آبان ماه و دیگری تا 
پایان سال جاری به بهره برداری می رسد. انتظار می رود بسیاری 
از پروژه ها تا پایان ســال جاری در مدار قــرار گیرند و در بهبود 

محیط زیست این صنعت بزرگ مؤثر واقع شوند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان با اشاره به مقایسه این 
صنعت با سایر صنایع موجود در استان اصفهان گفت: برخی از 
پروژه هایی که اجرا می شود به ویژه در حوزه انرژی می تواند الگوی 
کشــوری برای ســایر صنایع قرار گیرد. همچنین فعالیت های 
محیط زیســتی که در این مجموعه صورت می گیــرد و نحوه 
پیشــرفت فیزیکی پروژه ها و اهتمامی که برای اجرای پروژه ها 
وجود دارد از جمله مواردی است که می تواند برای سایر صنایع 

الگو باشد.
لاهیجان زاده با بیان اینکه فولاد مبارکه نیز خوشبختانه فعالیت 
خود را در چارچوب برنامه ها پیــش می برد، گفت: اقدامات این 
شرکت نیز می تواند یک الگو برای سایر صنایع فولادی واقع شود.

 وی ادامه داد: در واقــع با این رویکردی کــه صنعت خود را به 
استانداردهای لازم برســاند، می توان پروژه های توسعه ای آن 
را بررســی کرد. تا شــعاع ۵0 کیلومتری نیز به لحاظ حقوقی و 

قانونی، باید الزامات زیســت محیطی را رعایت کرد و سپس به 
بحث توسعه پرداخت.

لاهیجان زاده با اشاره به مصاحبه گذشته خود مبنی بر اینکه فولاد 
مبارکه با رعایت اســتانداردها می تواند از لیست صنایع آلاینده 
خارج شــود، تصریح کرد: طبق قانونی که از سال 1۴00 وضع 
شده است هر صنعتی که به استانداردهای محیط زیست برسد در 
صورت رعایت استانداردها به صورت اتوماتیک از لیست صنایع 

آلاینده خارج خواهند شد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت اصفهان خاطرنشان کرد: باید 
به ســمت استانداردســازی و اولویت دادن به سلامت مردم در 
مقابل عوارض آلایندگی حرکت کرد. این نگاه و رویکرد باید نزد 

صاحبان صنایع ایجاد شود تا با تکنولوژی های روز پیش روند.
وی یادآور شد: بنابراین عوارض آلایندگی نباید تبدیل به درآمد 
دائم شود. اولویت باید سلامت مردم با رفع آلودگی صنایع باشد..

استان ها
News kasbokar@gmail.com

 افتتاح بوستان دو هکتاری جهان دیدگان کرج برای اوقات فراعت سالمندان

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان، ابوالقاسم عسکری مدیرعامل این 
شرکت گفت: به منظور تسریع و بهبود دقت در صدور قبوض مشترکین، افزایش بهره وری 
اقتصادی، کاهش هزینه ها و افزایش رضایت مشترکین سامانه های قرائت مشترکین 
جزء و عمده، وصول مطالبات، سامانه امن ســاز تلفن همراه، نصب کنتور و پیامک راه 

اندازی شد.
عسکری بیان داشت: تولید آنی قبض پس از قرائت کنتور و ارسال پیامک قبض، وصول 
مطالبات بهینه و سریعتر، بهبود نبود خوانی درفرآیند کنتورخوانی، امکان ثبت شناسه 
علمک و اختصاص آن به اشتراک، امکان تعریف مهلت پرداخت، امکان ثبت تلفن همراه، 
امکان محاسبه میانگین مصرف کنتور های خراب و صدور قبض تخمینی و امکان چاپ 
فرم خرابی کنتور، امکان دسترسی مشترکین به قبوض قرائت آنی در سامانه تلفن گویا 

به صورت آنی از مزایای این سامانه های قرائت مشترکین جزء و عمده می باشد.
وی همچنین با اشــاره به تاکید ســتاد شــرکت ملی گاز ایران مبنی بر وصول بدهی 
مشترکین و پیشتاز بودن این شــرکت در این زمینه افزود: سامانه وصول مطالبات به 
منظور صرفه جویی مالی و تسریع در وصول مطالبات راه اندازی و از مزایای آن نیز میتوان 
به صدور اخطار قطع گاز به صورت پیامک، عدم استفاده از کاغذ جهت اخطار قطع گاز، 
ثبت کلیه سوابق مشترک در زمینه وصول مطالبات، استفاده بهینه از نیروهای وصول 

مطالبات، قابلیت گزارش گیری لحظه ای از وضعیت وصول مطالبات اشاره کرد و با راه 
اندازی این سامانه بیش از 3۸ میلیارد ریال صرفه جویی هزینه ناشی از ارسال پیامک 

بجای استفاده از نیروی انسانی صورت گرفته است.
عسکری به راه اندازی سامانه امن ســاز تلفن همراه برای اولین بار در بین شرکت های 
گاز استانی در سطح کشور نیز اشاره نمود و گفت: این سامانه به منظور امن سازی تلفن 
های همراه مورد استفاده توسط نیروهای کنتورخوان، وصول مطالبات، کنتور بندی و 
امداد که برای اولین بار در بین شرکت های گاز استانی راه اندازی گردید. از مزایای آن 
می توان به امکان کنترل از راه دور تلفن همراه، تغییر تنظیمات، روشن کردن مکان یاب 
بدون دخالت کاربر، مسدود کردن تماس و پیامک، نوار وضعیت، اینترنت، کلیه نرم افزار 

ها، دوربین و ثبت نقاط حرکت موبایل ها به منظور ردیابی آنها در سرقت اشاره نمود.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان اصفهان همچنین از راه اندازی سامانه نصب کنتور در 
راســتای فرآیند مکانیزه نصب کنتور نیز خبر داد و گفت: به منظور امکان رویت لحظه 
ای کنتورهای نصب شده، ثبت اطلاعات کنتور در سامانه صدور صورتحساب به صورت 
اتوماتیک، امکان ثبت گزارش های مختلف در زمان امــکان عدم نصب کنتور نیز این 

سامانه راه اندازی شد.
وی به سامانه ارسال پیامک قبوض و اطلاعیه های این شرکت از سرشماره ۴0۴0 نیز 

اشاره نمود و افزود: به منظور سرعت بالای ارسال پیامک در این سامانه و صرفه جویی 
بیش از 17 میلیارد ریال استفاده از این سامانه نسبت به سامانه های قبلی کاهش هزینه 

صورت گرفته است.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان خاطر نشان ساخت: در راستای ارائه هرچه مطلوب 
خدمات این شرکت به مردم شریف استان، بیش از 1700 نفر ساعت آموزش به کارکنان 

و نیروهای این شرکت در این خصوص برگزار شده است

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ایلام از صدور موافقت اصولی برای 
احداث هتل ۵ ستاره در شهر ایلام خبر داد.

ایلام- فرزاد شریفی اظهار داشت: بنا به درخواســت کمیته فنی گردشگری و سرمایه 
گذاری اداره کل و تأیید وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی با صدور 

موافقت اصولی هتل پنج ستاره در بلوار پژوهش شهر ایلام موافقت شد.
وی افزود: هتل ۵ ستاره در بلوار پژوهش شهر ایلام در زمینی به مساحت 3 هزارمترمربع 
با زیربنایی 1۵ هزارمتربع با حجم ســرمایه گذاری ۵ هزار میلیــارد ریال و پیش بینی 

اشتغالزایی 11۹ نفر در شهر ایلام احداث می شود.
مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی ایــلام گفــت: وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی با توجه به نیاز مبرم اســتان و شــهر 
ایــلام به هتل پنــج ســتاره در اســتانداردهای ابلاغی در راســتای جلــب و جذب 
 گردشگران داخلی و خارجی و افزایش تورهای گردشــگری ورودی با ایجاد این طرح 

موافقت کرد.

شریفی ادامه داد: از دستگاه های متولی از جمله مدیریت امور اراضی و شهرداری ایلام  
انتظار می رود برای تحقق این مهم و پیش بردن فرآیند احداث هتل پنج ستاره در استان 

همکاری های لازم را داشته باشند .
ویاظهار کرد: با توجه به اینکه استان ایلام یکی از معبرهای اصلی تردد زوار به شهرهای 
مذهبی عراق است این منطقه نیازمند ســرمایه گذاری در بخش ساخت و تجهیز هتل 

پنج ستاره است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی ایلام با بیان اینکه این استان از 
هرگونه سرمایه گذاری که منجر به توســعه و تقویت صنعت گردشگری منطقه شود، 
استقبال می کند، ابراز امیدواری کرد با همکاری کمیسیون گردشگری زمینه لازم برای 

تقویت گردشگری این منطقه فراهم شود.
وی در پایان تصریح کرد: راه اندازی تأسیسات گردشگری با هدف تقویت زیرساخت  های 
اقامتی و پذیرایی، ایجاد اشتغال زایی، احیای فرهنگ، آداب و رسوم بومی، رونق اقتصادی 

جوامع محلی و آشنایی گردشگران با جاذبه  های تاریخی و طبیعی انجام می شود.

راه اندازی سامانه های قرائت آنی مشترکین جزء و عمده اصفهان

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ایلام:  موافقت برای احداث هتل ۵ ستاره در شهر ایلام صادر شد

مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان در بازدید از مجتمع فولاد سبا:

پروژه های زیست محیطی مجتمع فولاد سبا می تواند الگویی برای سایر صنایع باشد
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بدون تجربه نخستين شكست، شما هيچ گاه 
به موفقيت نخواهد رسيد. هر كارآفريني را 
كه سراغ بگيريد، مي بينيد كه مدام با ترس از 
شكست در حال سر و كله زدن است. احساس 
ترس را مي توان يك مشكل به حساب آورد، 
چون ترس مي تواند به مرور بر همه چيز در 
زندگي تاثير منفي بگذارد؛ بهره وري شما را 
پايين بياورد، روياهاي تان را خراب  كند و شما 
را از ساختن كسب وكاري كه دوست داريد، 
باز  دارد. ترس لذت زندگي را مي ربايد. براي 
موفقيت در كارآفريني، هر طوري هست بايد 
بر ترس از شكســت فائق آمد. كارآفرينان 
موفق معمولا انسان هاي بي پروايي هستند 
كه از هيچ، كسب وكاري بنا مي كنند، صنايع 
را به هم مي ريزند، رســم و رسوم قراردادي 
را متحول مي كنند، فرهنگ  جديد شــكل 
مي دهند و زندگي  مــردم را بهتر مي كنند. 
ما دندان هاي مان را به هم فشــار مي دهيم، 
تمام توان مان را جمع مي كنيم، ذهن مان را 
متمركز كرده و تغيير ايجاد مي كنيم و گاهي 

مي ترسيم!
براي انجام دادن كارهاي بزرگ بايد بر ترس 
خود غلبه كنيد. ترس يك مشكل يا مساله 
مربوط به كســب وكار نيست. نمي توانيد با 
خرج  كردن پول بيشــتر يا ساعات اضافي 
كار كردن يا خريد يــك نرم افزار يا حتي 
برون سپاري امور اين مشــكل را برطرف 
كنيد. غلبه بر ترس از شكســت راه هاي 
مختلفي دارد كه در ادامه به 4 روش اثربخش 

از بين آنها اشاره مي شود.

  ۱. باور قلبي به اينكه شكست به هر حال 
اتفاق مي افتد

ما از موضوعات ناشناخته مي ترسيم. فكر 
اينكه آيا نتيجــه كارآفريني ما به موفقيت 
كسب وكارمان ختم مي شود يا شكست در 
انتظار ماست؟ فكر كردن به اينكه آيا همه 
انرژي من يك جايي به اتمام خواهد رسيد يا 

مي توانم از اين كارزار كسب وكار جان سالم 
به  در ببرم؟ چقدر سود يا ضرر مالي در انتظار 

من است؟
براي برطــرف كردن ترس خــود، بياييد 
عامل ناشناخته اي كه باعث به وجود آمدن 
احساس ترس مي شود را از سر راه  برداريم؛ 
چگونه؟ براي خود ايمان قلبي ايجاد كنيد كه 
شما بالاخره شكست خواهيد خورد. ما بايد 
طرز فكرمان نســبت به شكست را اصلاح 
كنيم. ممكن است شما در شروع راه اندازي 
يك شركت يا جذب سرمايه شكست خورده 
باشيد، اما هميشه بايد به چيزي كه در اين 
راه به دســت آورديد، نگاه كنيد. شما بعد 
از تجربه شكســت، يك قدم به موفقيت 
نزديك تر هســتيد. درس هاي باارزشي 
فراگرفته ايد و تجربه و دانش بيشــتري به 
دست آورده ايد. توماس اديسون گفت: »من 
مسيرم به موفقيت را با شكست هموار كردم.« 
تپه اي از شكست مي تواند به كوهي از موفقيت 
تبديل شود. پس به ميدان برويد و شكست 
بخوريد! حتي از آن بهتر، تا جايي كه مي توانيد 
سريع تر و زودتر شكست بخوريد. شكست 
موقتي است، اما موفقيت دائمي است. به جاي 
برگشتن و فرار از شكست به سوي آن بدويد. 
اطمينان داشته باشيد كه شما به سمت فاجعه 

نمي دويد؛ به سمت موفقيت مي دويد!

   ۲. علت اصلي ترس خود را بيابيد و آن را 
برطرف كنيد

وقتي ما از شكست مي ترسيم، در نقطه اي حياتي 
از پيشرفت هستيم. پيش خود اعتراف مي كنيم 
كه يك چيزي، يك قدرتي از ما بزرگ تر است. در 
اين مورد خاص، آن قدرت بزرگ تر، ترس ماست. 
يك قدم به عقب برداريد و از خود اين ســوال را 
بپرسيد: »من واقعا از چه مي ترسم؟« ترس، يك 
پاسخ دقيق و روشن براي اين سوال نيست. چيز 
بيشتري وجود دارد؛ يك موضوع مستحكم. به 
فكر كردن ادامه دهيد و هر آنچه باعث ترس شما 
مي شود را فهرست كنيد: 

- من مي ترســم كه به قدر كافي سرمايه 
جذب نكنيم.

- من مي ترسم بهينه سازي موتور جستجو 
را خراب كنم.

- من مي ترسم توليدكننده ها به ضرب العجل 
توليد نرسند.

 - من از نداشتن شــبكه ارتباطي گسترده
 مي ترسم.

- مــن مي ترســم بازاريابــي محتوايم 
به دردنخور باشد.

الان كمي بهتر شــد. حالا ســعي كنيد 
ترس هاي تان را به اهــداف واقعي خود در 
كارآفريني و چالش هاي محكم مســير، 
مرتبط كنيد. كار ساده اي نيست و به تمرين 
نياز دارد، ولي زماني كه ياد گرفتيد منشــأ 
ترس خود را بيابيد راحت تر مي توانيد آن 

را برطرف كنيد. 

  ۳. هرگز از پيگيري اهداف خود دست 
نكشيد

ترس شــما هرگز نبايد اهداف تان را از بين 
ببرد يا تحت تاثير قرار دهد. به همان نسبت 
كه ترس شــما بزرگ و واقعــي به نظرتان 
مي رســد، روياها و اهداف تان هم بزرگ و 
واقعي هســتند؛ پس كوتاه نياييد. وقتي 
بپذيريد شكســت وجود دارد و به هر حال 
ممكن اســت پيش بيايــد، خيلي زودتر، 
برنامه اي براي دوباره برخاســتن تدارك 
مي بينيد. حتي كســب وكاري ديگر براي 
شروعي مجدد، هدفي ديگر براي دستيابي 
و چالشي متفاوت براي غلبه كردن. وقتي 
به اين باور برســيد، حتي اگــر بدترين 
ترس هاي تان تبديل به واقعيت شــوند، 
هميشه هدفي براي پيگيري خواهيد داشت. 

  4. كاري را كه از آن مي ترســيد، انجام 
دهيد

وقتي همان كاري كه از آن مي ترسيد را انجام 
مي دهيد، ترس فرار مي كند. از شكســت 

مي ترسيد؟ پس برويد و شكست بخوريد. 
ما معمولا به طرز عجيبي از همان چيزي كه 

بيشتر مي خواهيم،
 بيشتر مي ترسيم. اگر تنها باور كنيم كه روي 
ديگر ترس ما موفقيت اســت آنگاه تمايل 
بيشــتري براي انجام آنچه از آن مي ترسيم، 
خواهيم داشــت. البته گفتن اين حرف ها و 
نوشتن اين موارد از انجام آنها خيلي راحت تر 
است. اساســا انجام دادن هرگز كار آساني 

نيست؛ اما پرپاداش است.
 Inc.   :منبع
ترجمه: روزآفرين

4 راه غلبه بر ترس از شكست در كارآفريني

بازاريابي مويرگي چيست؟
بازاريابي مويرگي شامل توزيع مويرگي رساندن 
محصولات تا آخرين فروشنده است. مويرگ ها، 
رگ هاي كوچكي هستند كه وظيفه رساندن خون 
به سلول ها را بر عهده دارند و با اين استعاره، نظام 
توزيع مويرگي شكل گرفته است. توزيع مويرگي 
نظام و تفكري است كه بايد در تمام بنگاه هاي 
اقتصادي مورد توجه جدي قــرار گيرد. توزيع 
مويرگي فقط خاص شركت هاي عرضه كننده 
محصولات صنايع غذايي و بهداشتي و آرايشي 
نيست. بازاريابی مويرگی  به شرط زمينه سازی و 
پياده سازی درست آن در مرحله  تدوين استراتژی 
و همخوانی آن با ساير تاكتيک ها نظير ارتباطات، 
قيمت گذاری و... و از همه مهم تر جذب و آموزش 
بازاريابی صحيح منابع انسانی شايسته، مزايای 

فراوانی خواهد داشت كه عبارتند از: 
۱-  جمع آوری اطلاعات دقيق تــر و به روزتر 

از بازار
۲- پوشش بيشتر بازار

۳- ارتباطات گسترده تر با مشتريان
۴- كاهش ريسک از دست   دادن مشتری 

۵- كاهش سوختی پول
۶- افزايش قدرت چانه زنی شركت

۷- كاهش احتمال شكل گيری رقبای جديد
۸- كاهش امكان زيرفروشی

۹- جريان دائم نقدينگی
۱۰-  امكان تفويض اختيار بيشتر به شعبات

۱۱- گسترش سهم بازار در بين عاملان فروش 
بيشتر و ياوران بيشتر در بازار

۱۲-افزايش چابكی سازمان و امكان سريع تر 
پياده  شدن تفكرات شركت در بازار

۱۳- پيشينه ســازی فروش بــا به كارگيری 
نيروهای شايسته و آموزش مناسب آنها

۱۴- ارائه   خدمات بهتر و بيشتر به مشتريان با 
سرعت مناسب 

۱۵- افزايش انعطاف پذيری در برابر تغييرات 
احتمالی بازار

۱۶- كنترل بيشتر بر هويت برند
۱۷- همترازی بيشــتر هدف های شركت با 

هدف های مشتريان 
www. qmpmarketing. com

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

مســاله مهمي كه اين 
روزهــا در دوره ها 
و مشــاوره هاي 
سازماني بسيار 
بــا آن روبه رو 
 ، م مي شــو
اين اســت كه 
برخــي مديران 
نســبت به كاركنان خود 
كاملا بي اعتمادند و گمان مي كنند 
كه كاركنان اصلا آنها را درك نمي كنند و 
آنطور كه آنها مي خواهند، كار نمي كنند؛ ازاين رو 
سرخورده شده اند. شما به عنوان يك مدير بايد هرگونه 

احساس ياس، نوميدي و بي اعتمادي نسبت به كاركنان 
خود را كه مبناي آن چيزي جز »هوس واهي ســازمان 
كامل« نيست، از خودتان دور كنيد. توجه داشته باشيد، 
اين ديدگاه كه گاهي اوقات ما انسان ها اساسا غير قابل 
اعتماد هستيم و بايد مجبورمان كنند تا از طريق دستور، 
اجبار و خطوط اقتدار وظيفه مان را انجام دهيم را بايد كنار 
بگذاريد و به جاي آن بايد ايمان تان را نسبت به انسان ها 
محكم نگاه داريد و به اين علم و ايمان داشته باشيد كه 
انسان ها، همه مشتاق فراگيري و مستعد گذشت و تعالي 
و احساس مسئوليت فردي هستند. بنابراين اين پديده 
خيالي و واهي، اقتدار برمبناي قدرت مقام را با واقعيت 

ملموس اقتدار برمبناي اعتماد و اعتبار جايگزين كنيد. 
@PracticalManagement

به انسان ها  ايمان داشته باشيد
نقش خانــواده، مدرســه و پليس در پيشــگيري از 

آسيب پذيري دانش آموزان
دانش آموزان ســرمايه هاي فرداي جامعه هستند كه سرمايهگذاري براي 
آموزش و پرورش آنان، اصلي تريــن وظيفه نظام آموزشــي و والدين به 
صورت توأمان است. ســرمايهگذاري بلندمدتي كه مستقيما بر پيشرفت 
و سلامت جامعه تاثيرگذار اســت. گذشــته از امر آموزش كه به صورت 
رسمي انجام مي پذيرد، پرورش و تربيت كودكان امر مغفول مانده اي است 
كه هم از طرف سيستم رسمي و هم از طرف خانواده ها كمتر به آن توجه 
مي شود. از طرفي سبک زندگي مدرن امروزي به ايجاد شكاف عاطفي ميان 
والدين و فرزندان منجر شده كه توجه كمتر خانواده را به تربيت و پرورش 
فرزندان در پي داشته است. علاوه بر اين موارد پيچيدگي و تغييرات مداوم 
اجتماعي، جامعه را مستعد انواع آسيب ها مي كند و دانش آموزان، اين نسل 
نوپا را در معرض اين معضلات اجتماعي قرار مي دهد.  نيروي انتظامي به 
عنوان يكي از نهاد هاي رسمي كشور با توجه به دانش، دسترسي به آمار و 
تجارب چندين ساله خود در چارچوب راهبرد پيشگيري اجتماعي مبتني 
بر تعامل منطقي و دوســويه، به ويژه با آموزش و پرورش، از هيچ تلاشي 

دريغ نمي كند. 

 رفتارهاي مخاطره آميز كودك در نقش عابر پياده
- دويدن ناگهاني به سمت خيابان

- رها كردن دست بزرگ تر خود هنگام عبور از خيابان
- عبور از خيابان از محل هاي غيرمجاز

- بي توجهي به چراغ عابر پياده
- بازي كردن در خيابان

- شوخي كردن در سطح سواره رو
- دويدن به دنبال وسيله نقليه

- مطالعه در خيابان
- قدم زدن چند نفره در سطح سواره رو

- عجله هنگام گذشتن از سطح سواره رو
- عبور در شب از خيابان با لباس تيره و در روشنايي ناكافي

- توجه نكردن به جهت حركت وسايل نقليه در خيابان
- عبور كردن از جلوي وسيله نقليه عمومي 

- عبور از محل پيچ كه در آن رانندگان فاقد ميدان ديد مناسب هستند
- پريدن از نرده هاي وسط خيابان

 رفتارهاي كودك در نقش سرنشين
- نبستن كمربند ايمني در خودرو

- نشستن در صندلي جلو
- گفتگو با راننده

- بازي كردن با دنده و فرمان خودرو
- باز كردن در خودرو قبل از توقف كامل

- مسدود كردن ديد پشت سر راننده
- تشويق راننده به تند راندن و صحبت كردن بيش از حد با راننده

- شلوغي و ايجاد سر و صدا در سرويس مدرسه

  پيشنهادهايي براي اصلاح رفتار كودكان
 گام نخست آموزش ترافيک از خانواده آغاز مي شود و اگر افراد خانواده با 
فرهنگ ترافيک آشنا شوند و در رفتار خود آن را رعايت كنند، مي توانند بر 

فرزندان خود نيز تاثير بگذارند. 
 مرحله دوم آموزش در مهدكودك هاست. مربيان مهدكودك مي توانند به صورت 
نظري و عملي كودكان را با عبور و مرور و خطراتي كه آنها را تهديد مي كند، آشنا 

سازند. مي توان از بازي ها و اشعار و نقاشي براي آموزش بهره گرفت. 
مرحله ســوم آموزش، زماني اســت كه كودك وارد دبستان مي شود. اين 
مرحله در صورت عدم توجه كافي مي تواند خطرناك ترين مرحله باشــد، 
زيرا عوامل گوناگوني در اين گروه سني موجب افزايش خطرات مي شود، از 
جمله طولاني بودن و خطرزا بودن مسير خانه به مدرسه، بازيگوشي كودك، 
شوخي با همكلاسي ها، تمايل به تنهايي رفتن و به طور مستقل كار كردن.  
پيشنهاد مي شود اوليا ضمن شناخت مسير ايمن خانه و مدرسه، چند روز 
اين مســير را به همراه فرزند خود طي كنند تا كودك با مشكلات مسير 
آشنا شود و يک روز هم مي توانند بي آنكه كودك بفهمد، مراقب او باشند. 

 مرحله چهارم زماني است كه كودك وارد دوره راهنمايي مي شود. در اين 
مرحله از آموزش، مدرسه نيز مسئوليت هماهنگي با اوليا را دارد. بايد ضمن 
انتخاب گذربان يــا پليس براي كمک به دانش آمــوزان براي عبور ايمن، 

دانش آموزان را فعالانه درگير كرد. 
 از اوليا و مربيان انتظار مي رود كه آداب و رسوم رايج پذيرفته شده از جمله 
فرهنگ ترافيک را به كودكان آموزش دهند. آنان بايد به اتفاق كودكان در 
معابر حاضر شــوند، پياده رو و انواع خطوط عرضي و طولي مانند خطوط 
ايست و گذرگاه عابر پياده، انواع چراغ هاي راهنمايي )ويژه عابران و وسيله 
نقليه( تابلوها و پل هاي روگذر عابران را معرفي كرده و مفاهيم هركدام از 
آنها را بازگو كنند، چگونگي عبور از ايــن محل ها به خصوص خيابان هاي 
يک طرفه و دوطرفه را تعليم دهند و تمام خطرات و سوانحي كه در صورت 
عدم رعايت قوانين، جان آنان را تهديد مي كنند را بازگو كرده و با توجه به 
سن و ميزان يادگيري و موقعيت اجتماعي كودكان، تمام زواياي موضوع 
را براي آنها تشــريح كنند.  با همه اينها نقش خانواده از ســاير نهادهاي 
جامعه در اين زمينه مهم تر است؛ بدون شک آموزش فرهنگ ترافيک به 
كودكان كه گاه از سوي پليس، مدرسه و ساير گروه هاي اجتماعي تدارك 
ديده مي شود، بدون هماهنگي و اتفاق نظر با خانواده، بي تاثير خواهد بود.  
موضوعاتي كه مطرح شــد، مســائل مربوط به حوزه ترافيک بود؛ مسائل 
ديگري هم وجود دارد كه مي تواند براي كودكان در مسير خانه به مدرسه 
يک تهديد محسوب شــود. شــايد مطرح كردن همه خطرات به تفصيل 
ضرورتي نداشته باشــد؛ اما به صورت تيتروار به راهكارهاي مقابله با اين 

تهديدها اشاره مي كنيم: 
- به كودكان مان تاكيد كنيم كه به هيچ وجــه از افراد غريبه هديه يا مواد 

خوراكي قبول نكنند. 
- به آنها بياموزيم كه هرگز سوار اتومبيل يا موتورسيكلت افراد غريبه نشوند. 

- از فرزندان مان بخواهيم كه حتــي كوچک ترين خطرها و تهديدهايي را 
كه از سوي ديگران در مسير مدرســه با آن مواجه مي شوند، به خانواده و 

مسئولان مدرسه اطلاع دهند. 
- وقت  شناســي و نظم را به فرزندان مان بياموزيم و به آنها تاكيد كنيم كه 

بلافاصله پس از تعطيل شدن مدرسه، به منزل مراجعه كنند. 
- بــه كودكان مان تاكيد كنيم كه تحت هيچ شــرايطي از وســايل نقليه 

شخصي ديگران براي عبور و مرور استفاده نكنند. 
- كودكان مان را از مســائلي كه در حوزه مســائل اخلاقــي آنها را تهديد 

مي كند، بدون انتقال ترس و با بياني مناسب آگاه كنيم. 
تهيه كننده: معاونت اجتماعي فاتب- اداره آموزش و مشاركت 
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